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Milí sousedé,  
milí zelenečští,
těší mě, že Vás mohu, byť s drobným ča-
sovým odstupem, přivítat na prahu na-
šeho dalšího společného roku. Ten prv-
ní mě osobně mnohému naučil. Lépe 
dnes rozumím, že každá věc má svůj čas 
a není dobré ji uspěchat. Že je důležité 
být trpělivý, poctivý a vytrvalý, a úspěch 
se pak určitě dostaví. Že věci často bý-
vají jinak než člověk očekává a těžkostí 
obvykle vyvstává spíš víc než míň, což 
ale na druhé straně přináší spoustu ra-
dosti, když se něco podaří. A vidím, že 
mnohé se už podařilo a stále daří.

Určitě máte v živé paměti nedávný Ma-
sopust. Už tradiční veselí po mnoho let 
prozařuje a zabarvuje nejen ulice Zelen-
če, ale i vaše obličeje a leckdy pochmur-
né zimní dny. Je tak nedílnou součástí 
našeho společného a společenského 
života. Děkuji všem, kdo věnují svůj volný 
čas a úsilí tomu, abychom měli kde se 
potkávat, vzájemně se těšit a společně 
radovat. Věřím, že takový prostor se daří 

vytvářet i nám, ať již v podobě vydaře-
ných loňských akcí jako Zelenečské čáry 
a podzimní piknik nebo v podobě nad-
cházejícího obnoveného Obecního ple-
su, na který Vás všechny srdečně zvu.  

Neméně mě pak těší, že jsou mezi námi 
lidé, kteří tak nějak mimoděk a bez vel-
kých řečí přiloží ruku k dílu i za hranicí „toho 
svého“. Jako jeden můj kamarád bydlící 
na hlavní ulici. Stará se o chodník před je-
jich domem, několikrát týdně ho zamete, 
v zimě odklidí sníh, při náledí zajistí posyp. 
Nikdy si na nic nestěžuje, naopak dává mi 
spoustu užitečných podnětů. Naposledy 
třeba zda by bylo možné třídit odpad na 
hřbitově. Za každou takovou zpětnou 
vazbu jsme rádi. Nejen proto, že nám 
pomůže, byť třeba jen drobností, 
přispět k vaší spokojenosti, ale hlav-
ně proto, že vám Zeleneč není lho-
stejný. Važme si toho, jak se nám 
v něm hezky žije. Buďme vděční, 
ohleduplní a tolerantní!

Hezký zbytek zimy a hezké čtení,

Vaše místostarostka 
Petra Moravečková

Inventarizace majetku str. 2

Prošlapávám cestu naší obci str. 6

Kalendář akcí v roce  
2024 v Zelenči  str. 11

Obecní ples
Rok se s rokem sešel, a tak bylo na čase 
připravit první Obecní ples pod novým 
vedením v čele se starostou Vítem Šiký-
řem. Datum této slavnostní události bylo 
stanoveno na sobotu 9. března 2024. 

Zájem o vstupenky byl obrovský, což 
nás nejen velmi těší, ale také jako 
organizátory zavazuje, abychom 
naplnili očekávání všech, kteří se 

v Restauraci Zeland druhou 
březnovou sobotu sejdou. Už 
teď ale víme, že díky mode-
rátorům A+A, skvělé hudbě 
a skutečně bohaté tombole 
se máte na co těšit. A my se 
těšíme na vás!

Jana Náhlovská, Lucie Černá
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čekárny je již 
otevřena
Obnova a modernizace železniční tra-
tě a s ní související infrastruktury v obci 
Zeleneč se blíží ke konci. Jednou z po-
sledních dokončovaných staveb je bu-
dova čekárny na železniční zastávce. 
Původně slibovaný termín otevření před 
Vánocemi byl posunut a nová budova 
čekárny byla oficiálně otevřena na kon-
ci února, tedy přibližně s dvouměsíčním 
zpožděním. I přesto, že původní stavba 
byla téměř celá zbourána, její tvar zůstal 
zachován. Nově je čekárna “oblečena” 
v cihlovém kabátu a na jižní a severní 
straně, tedy směrem ke kolejím a do Hu-
sovy ulice, jsou umístěny velké prosklené 
stěny.  

Nákup jízdenky ve vlaku nadále bez 
přirážky
Možná jednou z nejdůležitějších infor-
mací pro cestující vlakem je, že IDSK 
(Integrovaná doprava Středočeského 
kraje) nebude žádat o umístění auto-
matu na jízdenky v čekárně. Důvod je 
celkem prostý, převážná většina cestují-
cích ze Zelenče pravidelně dojíždí a má 
zakoupené předplacené kupóny, nebo 

k nákupu jízdenky využívá mobilní apli-
kace. Pokud tedy cestující nastoupí do 
vlaku v Zelenči bez platné jízdenky, má 
možnost si ji zakoupit u průvodčího bez 
přirážky. 

Stojany na kola i Alzabox
Prostory čekárny má obec pronajaté 
od Správy železnic a jsou připraveny 
na vznik “minikavárny”, je však otázkou, 
zda se najde zájemce o její provozo-
vání. V opačném případě může obec 
požádat Správu železnic o instalaci de-
likomatu, který nabídne nápoje a malé 
občerstvení.

Do začátku cyklistické sezóny budou 
v těsné blízkosti čekárny namontovány 
stojany na kola a především zde bude 
v brzké době umístěn dlouho očekávaný 
Alzabox, který se obci podařilo vyjednat 
se společností Alza a Správou železnic.   

Otevření čekárny na vlakové zastávce je 
zcela jistě pozitivní zprávou především 
pro ty, kteří využívají veřejnou dopravu. 
Nyní budou moci čekání na vlak strávit 
pohodlněji v moderním prostředí s mož-
ností dalších výhod.

Lucie Černá

Dotační seriál č. 5
Určitě se dá říci, že v oblasti možných 
dotací pro potřeby obce se věci vyvíjí 
správným směrem. V závěru roku jsme 
dostali závazný příslib dotace na stavbu 
fotovoltaické elektrárny na střeše ZŠ ve 
výši až 100% způsobilých nákladů cca 
5 mil. Kč a na modernizaci školní kuchy-
ně ve výši cca 3,62 mil. Kč, což je 50 % 
způsobilých nákladů.

FVE na střeše ZŠ
Pro stavbu fotovoltaiky na střeše ZŠ je 
připraven projekt pro stavební povo-
lení k projednání na stavebním úřadu. 
Současně řešíme technické záleži-
tosti nezbytné pro realizaci projektu, 
a to smlouvu s ČEZ o připojení výrobny 
do distribuční sítě a povolení přetoků 
a smlouvu o sloučení čtyř odběrných 
míst v budovách školy do jednoho, aby 
mohl být výkon elektrárny efektivně vy-
užíván. FVE bude mít výkon 100 kW, což 
pokryje větší část spotřeby ZŠ vyjma 
zimního období. Součástí bude i instala-
ce baterií o kapacitě 100 kWh. 

 

S výkonem elektrárny se v budouc-
nu počítá i pro sdílení spotřeby v rámci 
dalších obecních objektů a případně 
i celé komunity, neboť charakter spo-
třeby školy v čase je specifický a je třeba 
vhodně využít vyrobenou elektřinu i bě-
hem volných dnů a prázdnin. Nejbližším 
úkolem v tomto projektu je vyhlášení ve-
řejné zakázky na dodavatele realizační-
ho projektu a zhotovení stavby. Za před-
pokladu optimálního průběhu všech 
dílčích kroků by FVE na střeše ZŠ měla 
být dokončena ještě v letošním roce.

Modernizace školní kuchyně
Některá zařízení kuchyně jsou na hranici 
své životnosti, a bylo tedy nutné připravit 
se na jejich obnovu. A protože investice 
do moderních zařízení jsou vysoké, po-
dali jsme žádost o dotaci, která nám na 
sklonku minulého roku byla schválena. 
Realizace je plánována na období le-
tošních letních prázdnin. Modernizace 
technologie kuchyně přinese význam-
nou provozní úsporu energie a součas-
ně plný přechod z plynu na elektřinu. 
Výhodou je také souběh s instalací FVE 
na střeše ZŠ, neboť významná část spo-
třeby elektrické energie v kuchyni bude 
pokryta z její výroby.

Cyklostezka kolem datacentra
Jak už jsme dříve informovali, pro vý-
stavbu cyklostezky kolem datacent-
ra máme závazně přislíbenou dotaci 
6,5 mil. Kč, což je 85 % předpokládaných 
způsobilých nákladů. Společně s cyklo-
stezkou, a však v režii obce, bude reali-
zován chodník podél hlavní silnice. Pro-
běhlo výběrové řízení na zhotovitele této 
stavby a předpokládáme, že práce bu-
dou moci být zahájeny v průběhu dub-
na. Dokončení stavby lze pak očekávat 
do konce roku 2024, tzn. do 8 měsíců od 
zahájení.

Dotace pro všechny výše uvedené in-
vestiční projekty jsou podle podmínek 
poskytovatele splatné ex post, tedy 
zpětně po jejich dokončení, zaplacení 
z vlastních zdrojů a splnění všech for-
málních podmínek poskytovatele do-
tace. Věříme, že to budou významné 
a vhodné příspěvky do rozpočtu obce. 

Miroslav Bauer
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Inventarizace 
majetku odhalila 
milionové rozdíly
Každá obec má povinnost v rámci roční 
účetní závěrky provést též inventarizaci 
svého majetku. Z předložených inven-
tarizačních soupisů k účetní závěrce 
za rok 2022 bylo zřejmé, že inventura 
obecního majetku v potřebném rozsa-
hu nebyla pravděpodobně prováděna 
několik předchozích let. Zavázali jsme se 
proto k její realizaci do konce roku 2023. 

Hned zpočátku bylo zjevné, že rozdíly 
mezi skutečností a účetní evidencí jsou, 
mírně řečeno, značné. A to jak v přípa-
dě, kdy byl majetek zachycen v účetní 
evidenci, ale reálně nebyl dohledán, tak 
i v situaci opačné. A nešlo jen o drobnosti 
typu nábytek, kopírka nebo sekačky, ale 
i o nákladní automobily nebo dokonce 
pozemky a stavby. Pro ilustraci,  snížení 
hodnoty obecního majetku představo-
val například drážní domek evidovaný 
v hodnotě 730 tis. Kč, který však byl již 
v roce 2008 zdemolován nebo budovy 
v areálu Lištárny v pořizovací ceně přes 
9 mil. Kč, které šly dolů na základě de-
moličního výměru již v roce 2004. Další 
snížení o cca 160 tis. Kč pak předsta-
vovaly evidované pozemky, které obec 
v období let 2016 až 2018 prodala. Na-
proti tomu  ke zvýšení hodnoty majetku 

obce o 1,6 mil. Kč došlo zaevidováním 
několika pozemků, které ač byly poříze-
ny  na základě řádné a platné smlouvy, 
v  inventarizačních soupisech chyběly. 

Více než 4 mil. rozdíl pak představo-
val drobný dlouhodobý majetek, kte-
rý obec dříve pořizovala pro ZŠ a MŠ 
(především se jednalo o nábytek a po-
čítače). Nesrovnalosti v evidenci uvede-
ného majetku na úrovni obce a jednot-
livých školských zařízení byly odstraněny 
převedením do majetku ZŠ a MŠ, které 

jej nyní již evidují v rámci svých inventari-
začních soupisů.

Rádi bychom všechnu tuto práci do-
končili označením jednotlivých polo-
žek obecního majetku štítky s možností 
elektronického načítání, což by celý 
proces opakované každoroční inventa-
rizace velmi usnadnilo a zrychlilo.

Petra Moravečková

Čištění 
Zelenečského 
potoka
Koncem ledna byly zahájeny práce na 
vyčištění Zelenečského potoka zanese-
ného kaly z naší čistírny odpadních vod, 
jak bylo obci uloženo Odborem životní-
ho prostředí Městského úřadu v Brandý-
se n. L. - St. Boleslav. Na základě dohody 
s dotčeným odborem, Povodím Labe 
a městysem Zápy byly vybrány 3 lokali-
ty v celkové délce přes 800 metrů, kde 

v první fázi bylo koryto potoka vybagro-
váno a v současné době probíhá od-
vodnění vytěžených nánosů. Po jejich 
odvodnění budou ošetřeny dle projektu 
a během roku zapraveny do zeměděl-
ské půdy.

redakce

Výnosy 
z uložených peněz
Uložení volných finančních prostředků 
obce v loňském roce dle doporučení 
Finančního výboru přineslo do rozpočtu 
obce 8,8 mil. Kč.

Výměna ve vedení 
technických 
služeb 
Novým vedoucím technických služeb se 
stal pan Michal Dunovský, který nahradil 

p. Jana Uhera, kterému tímto děkujeme 
za odvedenou práci. Telefonní kontakt 
zůstává stejný +420 774 001 086. 

Moderní vybavení 
pro sběrný dvůr
Pokračujeme v modernizaci obecní-
ho vybavení, a proto jsme pro potřeby 
sběrného dvora pořídili použitý ale velmi 
zachovalý vysokozdvižný vozík značky 
HYSTER za 598 950 Kč.
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Sledujte nás na sociálních sítích

@Zelenecobecoficialni @obeczelenecoficialni@zelenec.oficialni

Krajské ředitelství 
policie pod 
vedením nového 
ředitele územního 
odboru
Ppl. Václav Haltman, rodák z Brandýsa 
nad Labem, který celý svůj profesní život 
zasvětil práci u policie, nyní opustil po 
13 letech pozici ředitele územního od-
boru v Kladně, aby pokračoval v úspěš-
né kariéře ředitele územního odboru, 
tentokrát pro Územní odbor Praha ven-
kov – Východ. 

Co Vás čeká v prvních dnech v nové 
funkci ředitele územního odboru Kraj-
ského ředitelství Policie Středočeské-
ho kraje? 
Můj předchůdce, plk. Mgr. Rostislav 
Šlajs, zde v Brandýse odvedl za více než 
15 let obrovský kus práce a patří mu za-
sloužený dík a respekt. Stejně jako jinde 
ve Středočeském kraji, tak bohužel i na 
„východě“, nás trápí personální situace. 
Do výkonu služby chybí více než 25 po-
licistů, zejména na obvodních odděle-
ních a také na dopravním inspektorátu. 
Přesto je mým cílem optimalizovat vý-

kon služby mezi útvary tak, aby byl na 
všech obvodních odděleních zajištěn 
v režimu 24/7 v maximální míře. Mám 
také v plánu navštívit všechny klíčové 
starosty v regionu, navázat s nimi osobní 
kontakt, vyslechnout si jejich připomín-
ky a náměty k činnosti policie, pobavit 
se o možnostech těsnějšího zapojení 
městských (obecních) strážníků do spo-
lečenských preventivních, ale i represiv-
ních aktivit a vyzvat je k podpoře stabili-
zace policistů, např. možností přidělení 
městských bytů pro zde sloužící policisty.

Koncem ledna byla podepsána Koor-
dinační dohoda mezi naší obcí a PČR. 
Co to pro Zeleneč znamená? 
Účelem dohody je zjednodušeně vzá-
jemná symbióza a dosažení synergické-
ho efektu. Uzavření koordinační dohody 
vnímám vždy velmi pozitivně, stejně tak 
tomu bylo i v případě Zelenče. Je třeba si 
uvědomit, že za úsek veřejného pořádku 
a bezpečnosti neodpovídá jen policie, 
ale spousta dalších subjektů, zejména 
pak obcí. I ty mají spoustu možností, jak 
k jejich zabezpečení přispět. Nastavení 
vzájemné spolupráce, otevřenější ko-
munikace, koordinované a efektivnější 
využití sil a prostředků, to všechno jsou 
předpoklady k tomu, aby se zvýšil pocit 
bezpečí obyvatel obce a veřejný pořá-
dek se stabilizoval.

Jaká je kriminalita v Zelenči v porovná-
ní s okolními obcemi?
Co se kriminality v Zelenči týká, tak mu-
sím konstatovat, že i přes blízkost Prahy 
je zde situace v tuto chvíli naprosto klid-
ná a nic zásadního, co by se vymykalo 
normálu, se zde neděje. Velké téma jsou 
také sprejeři – této oblasti se věnuje-
me pravidelně v rámci běžného výkonu 
služby, monitorujeme místa, kde jsme 
zaznamenali v minulosti aktivitu spreje-
rů, je ale nutné zdůraznit, že jsme odká-
záni nejvíce na všímavost občanů a je-
jich podněty. Policie nemůže být všude. 
Dalším neméně důležitým bodem je 
drogová kriminalita – po zhodnocení 
předchozích výsledků mohu potvrdit, 

že se zdejší policisté této problematice 
intenzivně věnovali a věnují, tato oblast 
patří k prioritní činnosti policie. Co bych 
ale rád zdůraznil, práce policie je zalo-
žena na informacích, bez nich se nedá 
dobře pracovat. Mnohdy se pak dozví-
dáme o různých problémech až ex post 
z médií, nebo ze sociálních sítí, pokud je 
vůbec zachytíme. Policie je tu pro obča-
ny, proto bych je rád požádal, aby policii 
důvěřovali a problémy neřešili anonym-
ně jen na různých diskusních fórech, 
uzavřených komunikačních skupinách, 
ale aby je řešili prioritně s námi.

Na závěr bych chtěl poděkovat vedení 
obce za otevřené a konstruktivní jed-
nání a občanům Zelenče popřát jen 
pohodové následující dny.

Rozhovor vedla Hana Janatová

Pro podnikatele - 
novinka na webu 
obce
Na obecním webu jsme vytvořili novou 
sekci určenou všem místním podnika-
telům, živnostníkům a zástupcům firem, 
kteří zde najdou užitečné informace 
týkající se podnikatelské činnosti. Po-
stupně budeme tuto stránku rozšiřovat o 
další zajímavosti. Součástí je také adre-
sář místních firem a služeb, kam se ze-
lenečští podnikatelé, živnostníci a firmy 
mohou zdarma nechat zapsat a nabíd-
nout své výrobky a služby.

Aktuálně jsme připravili souhrn legisla-
tivních a daňových novinek platných od 
začátku roku a nabídku obce, jak řešit 
jednu z povinností podnikajících subjek-
tů v oblasti odpadového hospodářství.

Uvítáme vaše podněty a nápady, pište 
na e-mail lucie.cerna@zelenec.cz

redakce
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Výměna 
veřejného 
osvětlení 
za moderní 
a úsporné LED
V uplynulých týdnech proběhla výměna 
veřejného osvětlení za moderní LED. Je 
důležité připomenout, že výroba zasta-
ralých sodíkových výbojek končí z roz-
hodnutí EU v roce 2026. Proto je nutné 
tato drahá a energeticky velmi nároč-
ná svítidla nahradit. Zařadili jsme se tak 
mezi okolní obce, které v drtivé většině 
LED veřejné osvětlení již dávno využívají.

Ve výběrovém řízení jsme zvolili teplotu 
osvětlení 2700 K – tedy barvu „teplejší“ 
než mají například v sousedních Šesta-
jovicích. Teplota 2700 K je v současné 
době Ministerstvem průmyslu a ob-
chodu ČR a Ministerstvem životního 
prostředí ČR stanovena jako optimál-
ní, neboť při jejím použití nedochází 
k omezení viditelnosti, nemá vliv na ne-
hodovost a kriminalitu a zároveň je še-
trnější k biorytmu člověka a přírody jako 
takové. Rovněž další parametry výběro-
vého řízení jsme se snažili nastavit tak, 
abychom se vyhnuli „levným čínským 
produktům“, před kterými nás varovali 
z obcí, kde již výměnu veřejného osvět-
lení realizovali.

Instalací nového veřejného osvětlení 
došlo také k omezení světelného smo-
gu, nově by měl být osvětlován přede-
vším veřejný prostor – tedy veřejné ko-
munikace a chodníky, nikoliv soukromé 
pozemky a stavby obyvatel, jak tomu 
bylo dříve, a ten, kdo jejich osvětle-
ní vyžaduje, by si ho měl zajistit na své  
náklady. 

Před dokončením výměny ještě pro-
běhne autorizované měření kontrolující 
shodu s normativními požadavky na pa-
rametry veřejného osvětlení. Je možné, 
že na některých místech obce pak do-
jde k dodatečným úpravám jako je na-
příklad natočení svítidla nebo doplnění 
výložníku.

Na výměnu veřejného osvětlení získala 
obec dotaci ve výši 3 790 000 Kč z Mini-
sterstva průmyslu a obchodu ČR, která 
pokryla 88 % nákladů. Kvůli zastropová-
ní výše dotace byl projekt rozdělen do 
dvou částí. Zbývající, menší část svítidel 
bude vyměněna po vyřízení druhé do-
tace v první polovině roku 2024. Očeká-
váme úspory více jak 500 000 Kč ročně.

V letošním roce také chystáme doplnění 
osvětlení přechodů na hlavních komuni-
kacích v obci.

Vít Šikýř

Ze zasedání 
zastupitelstva 
obce
Zastupitelstvo obce na prosincovém 
a lednovém zasedání schválilo tyto dů-
ležité body: 

• Neinvestiční příspěvek na rok 
2024  pro Základní školu ve výši 
6 545 400 Kč a pro Mateřskou školu ve 
výši 3 000 000 Kč.

• Uzavření smlouvy s SK Zeleneč o vý-
půjčce sportovního areálu, který 
SK Zeleneč dlouhodobě využívá, 
avšak dosud nebyl tento vztah nijak 
smluvně upraven. Smlouva  umožní 
SK Zeleneč čerpat dotace na údržbu  
a rozvoj areálu.   

• Nové znění obecně závazné vyhlášky 
o nočním klidu, aby odpovídalo právní 

úpravě účinné od 1. ledna 2024. Vy-
hláška je zveřejněna na www.zelenec.
cz/vyhlasky-a-narizeni.

• Dodatek ke smlouvě o obecní poli-
cii s městysem Nehvizdy, která tímto 
převezme správu a provoz kamero-
vého systému, neboť obec ve stá-
vajícím rozsahu k jeho provozu není  
oprávněna.
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• Dotace z rozpočtu obce:

SK Zeleneč -  činnost fotbalového klubu 450 000 Kč
Spolek rodičů a přátel ZŠ/MŠ - akce pro děti 150 000 Kč
Myslivecké sdružení - péče o zvěř a krajinu  50 000 Kč
KSBM - činnost oddílu sportovního bruslení 50 000 Kč
SK Zeleneč - Staročeské máje 50 000 Kč
Hobbýk s.r.o. - keramika pro seniorky  35 000 Kč
Junák - český skaut, skautský oddíl  25 000 Kč
Fit studio D - činnost klubu aerobiku  25 000 Kč
HO Satalice - činnost horolezeckého oddílu  24 000 Kč
Ing. Tomáš Osička, ochotníci - divadelní představení 10 000 Kč
Golf klub Mstětice  - golfová akademie 10 000 Kč
Svaz postižených civ. chorobami - příspěvek na výlet 6 000 Kč
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Prošlapávám 
cestu naší obci
Rok 2024: Nová čistírna i další úsek cy-
klostezky

První ucelený rok ve funkci starosty obce 
Zeleneč má za sebou Ing. Vít Šikýř. Do-
sti na to, aby mohl zodpovědět otázky, 
které jsme sesbírali u občanů Zelenče, 
nebo přišly do redakční pošty.   

Udělal byste během vašeho prvního 
roku ve funkci starosty něco jinak, kdy-
byste věděl to, co víte nyní? Jiřina Z.

„Poté, co jsem se stal starostou, tak jsem 
navštívil kolegy z okolních obcí, kteří 
jsou většinou o dost zkušenější. Všichni 
mi říkali, že první rok ve funkci starosty 
je hlavně o tom se učit co a jak. Já jim 
odpovídal, že mám zkušenosti z byzny-
su, a že to zvládnu. A stejně mě překvapil 
ohromný objem administrativy, která se 
na úřadu vede. Takže kdybych měl něco 
udělat od začátku jinak, tak bych nevá-
hal a hned posílil administrativní pozice 
na úřadu, abychom ještě lépe zvládali 
nápor, který se na nás z nejrůznějších 
institucí – od kraje až po ministerstva – 
valí. Úřad jsem posílil postupně a teď už 
jsem spokojen.“

Existuje dotační výzva na fotovoltaické 
elektrárny pro obce nad 3 000 oby-
vatel, kde se vytváří tzv. energetické 
společenství. Uvažujete o tom, že by 
obec Zeleneč byla někdy energeticky 
soběstačná? Jiří Z. 

„Co se týče pokrytí z fotovoltaiky, tak ur-
čitě energeticky soběstačná obec ne-
budeme. Energetická spotřeba obec-
ních objektů a veřejného osvětlení je 
poměrně velká. Ale rádi bychom rea-
lizovali komunitní energetiku a vytvořili 
tady prostředí, kde by každý větší nebo 
menší provozovatel fotovoltaiky mohl 
energií přispívat nebo ji odebírat. Doká-
žu si představit, že by takové společen-
ství mohlo vzniknout a řídila by ho obec. 
Potom bychom mohli mít celkově nižší 
náklady na energie.“

Proč pořád není územní plán a co mu 
brání? Řeší se hlavně malé věci, ale ty 
zásadní, velké projekty, stále stojí…

Jan D.

„Nemyslím si, že by zásadní velké pro-
jekty nějak stály, jen zatím není vidět prá-
ce, která se na nich odvádí. Rozpraco-
vaný územní plán je jedna z věcí, která 
tady zbyla po předchozím vedení, a je 
chyba, že jsme tak zásadní dokument 
už dávno neměli. Musím však spolupra-
covat se zpracovatelem a pořizovate-
lem, kterého jsem si nevybral a kterého 
nasmlouvalo předchozí vedení obce. 
A ten od začátku nespolupracuje příliš 
korektně. Proto se to táhlo. V tuto chvíli 
máme územní plán zpracovaný, pro-
běhlo nad ním pracovní jednání zastupi-
telstva a v době vydání zpravodaje bude 
nejspíš vypsán termín pro opakované 
veřejné projednání.“

Jaké máte plány s obecním pozemkem 
bývalé lištárny, kde je nyní sběrný dvůr? 
 M. E.

„Má tam vyrůst administrativní centrum. 
Rád bych tam viděl radnici, abychom 
uvolnili prostory škole a měli vlastní zá-
zemí. Měl by tam být malý market po-
dobně jako v Šestajovicích u ZŠ, to zna-
mená obchod o malé ploše, a prostor 
pro nějaké kanceláře. A pokud zbyde 
místo, tak i obecní byty, ordinace lékaře, 
lékárna nebo aspoň výdejna léků.“

Proč jako starosta blokujete výstavbu 
Nového Zelenče ve Mstěticích?

Radek Zelený

„Odpověď je poměrně jednoduchá – 
s developerem za celé roky jednání ne-
byla sepsána žádná plánovací smlouva. 
Především nám  jde o to, aby tam živelně 
nevznikla výstavba bez toho, že by exis-
tovala občanská infrastruktura. Aby tam 
byla školka hned od začátku a škola v co 
nejkratším termínu po zahájení výstavby. 
Ať si každý uvědomí, jaká by nastala situ-
ace v Zelenči, kdyby se ve Mstěticích za-
čalo s výstavbou bez plánovací smlouvy. 
V první fázi se tam mají stavět čtyřpatro-
vé bytové domy, kde jsou plánovány de-
sítky bytů v každém objektu. Nastěhuje 
se tam několik set lidí, bez místní školky 
a školy máme povinnost vzít jejich děti 
do Zelenče. A tak by mohlo dojít k situa-
ci, kdy by se o místa losovalo a zeleneč-
ské děti by se nedostaly do školky nebo 
školy. Rozhodně by se snížil komfort výu-
ky. Další věc je, jaký by to mělo dopad na 
dopravu v obci.“

Středočeský kraj plánuje vybudovat 
železnici z Brandýsa nad Labem do 
Prahy. Jedna z variant vede trať ze Záp 
podél dálnice a mostu do Svémyslic 
kolem Zelenče. Víte o tomto projektu?
 Radovan Čapek 

„Ten projekt znám zatím jenom ze sdě-
lovacích prostředků. Už jsem ale psal 
starostovi Brandýsa nad Labem inže-
nýru Pechovi a požádal ho o schůzku. 
Byl bych rád, aby se nejednalo o nás bez 
nás.“ 

Proč není podchod u Ferony bezbari-
érový? Když jste nastoupili, ještě nebyl 
hotový, mohli jste to změnit…

Zdeněk B.

„My už nic měnit nemohli. Jedna z prv-
ních věcí ve funkci starosty byla, že jsem 
kontaktoval Správu železnic s dotazem, 
zda by šlo udělat podchod bezbarié-
rový. A byl jsem vcelku rychle odmítnut 
s tím, že s takovým požadavkem jsme 
měli přijít  mnohem dříve. Že v návaz-
nosti na projekt podchodů již proběhly 
přeložky inženýrských sítí a podchod 
je už dávno vyroben. Každý, kdo bydlí 
v okolí, si jistě vzpomene, že betonové 
bloky, které se dávaly pod trať, tam le-
žely dlouhé měsíce. Řekli, že buďto nám 
udělají podchod se schodištěm nebo 
žádný. Pak už ta volba byla jasná.“  

Už je jasné, kdo je zodpovědný za té-
měř havarijní stav čističky odpadních 
vod? Kolik to bude Zeleneč nakonec 
stát? Jaromír Sládek

„Životnost komponentů na ČOV není 
nekonečná, velká část tohoto zaříze-
ní je na hranici své životnosti. Byla po-
stavená dle tehdejších parametrů, ale 
v tuto chvíli je vybavení zastaralé. Také 
Zeleneč se nějakým způsobem rozrostl, 
takže je potřeba řešit výměnu a intenzi-
fikaci. Už jsme vysoutěžili zhotovitele za 
19 550 000 Kč.“

Kdy se začne stavět u rybníka nové ko-
munitní centrum? J. Z.

„Doufám, že v roce 2025.“
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konstrukci komunikace od přejezdu ke 
kruhovému objezdu jako úspěch, na 
kterém má určitý podíl. Opozice tvrdí 
něco ve smyslu: „prostě jen s rekon-
strukcí silnice došla řada na Zeleneč, 
současné vedení obce s tím nemá nic 
společného“. Které prohlášení má tedy 
blíže pravdě? Soňa D.

„Samozřejmě, že na Krajské správě 
a údržbě silnic existuje seznam komu-
nikací, které se mají opravit. A je dlouhý 
od stropu až do sklepa. Mým cílem bylo, 
aby se Zeleneč v tomto seznamu zá-
sadně posunul. Takže jsem začal chodit 
na Správu a údržbu silnic za naším cest-
mistrem, za ředitelkou, na kraj za vedou-
cím odboru, za náměstkem… Až jsem 
skončil u hejtmanky, která opravu přislí-
bila. Samozřejmě si uvědomuji, že je to 
na úkor jiných obcí, kterým se silnice ne-
opravila… Ale úkol starosty je prošlapá-
vat cestu své obci. A vyjádření někoho, 
že jsme pro opravu silnice nic neudělali, 
mě z tohoto pohledu může jen mrzet.“

Kdy se dočkáme opravy druhé části 
ulice ČSLA směrem na Svémyslice?

Matěj Král

„Se SÚS i s krajem jednám o opravě zby-
lé části komunikace a dohodli jsme, že 
v rámci maximálního urychlení se obec 
bude na projektu opravy spolupodílet. 
Tím jsme se opět v onom seznamu po-
sunuli o něco výše. Je třeba dodat, že 
Středočeský kraj má nejhustší síť komu-
nikací, peněz není dostatek a kdo chce 
mít opravenou komunikaci, musí tomu 
jít naproti.“ 

Jaké máte plány s pozemky, které obec 
odkoupila od bývalého Interinvestu 
u ulice Jitrocelová? J. Č. 

„V plánu je pokračování výstavby, ať už 
domovní nebo bytové. Zatím jsme se 
snažili pozemek vyčistit ve spolupráci 
s firmami, které působily na stavbě tra-
tě. Nyní se nám už nedaří se navezené 
zeminy zbavit zadarmo a nabídka na 
vyčištění za dva miliony korun se nám 
zdá poměrně velká. Takže teď to není 
priorita.“   

Je v moci obce ovlivnit, aby bylo bez-
pečnější značení přejezdu cyklistické 
trasy Zeleneč-Lázně Toušeň u obchva-
tu Záp? Vít Kudrnovský

„Je to mimo náš katastr. Ale je v mé 
moci kontaktovat SÚS, zda je možné 
s tím něco dělat. Vím, že předepsanou 
rychlostí 70 km/hod tam jezdí málokdo. 

Máme smlouvu s obecní policií Nehviz-
dy, která nám vyčlenila jednoho policis-
tu, který je jen náš. Stejnou smlouvu mají 
i Zápy, takže tam taky působí nehvizdská 
obecní policie, ale jiný policista. Vzá-
jemně za sebe v případě potřeby zaska-
kují. A jedna z periodických věcí, které 
budou vykonávat, je měření rychlosti 
nejen ve Mstěticích, ale i v této lokalitě. 
Proto s ostatními starosty kupujeme do-
hromady přenosný radar.“

Vrátí se na silnici za železnicí směrem 
na Šestajovice zpomalovací retardé-
ry? Luboš M.

„Ne. K tomu máme zamítavé stanovis-
ko ze strany dopravního inspektorátu. 
Zvolili jsme jiné řešení, které nám schvá-
lili – zdůraznění přechodů pro chodce 
dalším vodorovným značením, které se 
bude doplňovat. S dopravním inspekto-
rátem jednáme ještě o dalších možných 
variantách zpomalení provozu v těchto 
místech.“

Je v Zelenči všude správné označení 
hlavních a vedlejších silnic? Neměla 
by se například při výjezdu z obce smě-
rem na kruhový objezd dávat přednost 
zprava? Jan M.

„Nejsem si vědom, že by s tím byl něja-
ký problém, ale mohu pověřit našeho 
obecního policistu, aby vše zkontroloval. 
Základem ale je pravidlo, že se nedává 
přednost vozidlu, které vyjíždí z obytné 
zóny. Pravdou je, že to spousta lidí neví.“

Soutěží se obecní zakázky na dodávky 
elektrikářských nebo instalatérských 
prací? A případně jak často? Jiří B.

„Elektrikářské práce řešíme, když je po-
třeba, jedná se o poměrně malé část-
ky. Poptáváme zejména práce ohledně 
vodohospodářské infrastruktury, ty jsme 
soutěžili na rok.“

V minulém roce jsme měli schůzku ve 
Vrbičkách ohledně revitalizace. Bylo 
dohodnuto, že se na podzim osázejí 
zelení také valy, které se navezly u drá-
hy. Toto osázení ale neproběhlo. Jaký je 
teď plán realizace? Katarina Taylor

„Osázení neproběhlo, protože zahradní 
firma na straně zhotovitele nebyla při-
pravena. Ve chvíli, kdy se ozvali, tak už 
k tomu nebylo vhodné počasí. Zahrad-
níci mají k dispozici 100 okrasných keřů 
tavolníků a osázení by mělo proběh-
nout, jakmile to počasí dovolí.“ 

Jak zvládáte diskuze na sociálních  
sítích? Roman R.

„Musím říct, že sociální sítě mne až tak 
netrápí. Nějaké anonymní výkřiky nepo-
važuji za relevantní. Spíše se snažím ob-
čany motivovat k tomu, aby pokud mají 
nějaký problém, za mnou přišli na úřad, 
zavolali nebo napsali email, na což se 
snažím reagovat v co nejkratší možné 
době. Jsem v kanceláři prakticky od 
rána do večera.“ 

Na výroční schůzi fotbalového klubu 
SK Zeleneč jste prezentoval možnost 
výstavby druhého hřiště na poli za lou-
kou. Je to reálné, když tento pozemek 
nepatří obci? R. N. 

„Jde o cizí pozemek, ale s jeho majiteli 
jsem v dlouhodobém jednání a jsou to-
muto záměru nakloněni.“

Co považujete za svůj největší investič-
ní záměr v obci v tomto roce? M. B.

„Myslím, že co se týče objemu investic, 
tak to bude jednoznačně čistírna od-
padních vod, kde už byly zahájeny prá-
ce na projektu. A pak také cyklostezka 
okolo datového centra, kde je vysoutě-
žená cena 6,8 milionu korun, a obnova 
kuchyně ZŠ/MŠ, kde předpokládám, že 
budeme soutěžit podobnou částku.

V zásobě máme ještě spoustu otázek, 
na které starosta odpoví v dalších vydá-
ních Zelenečského zpravodaje.

Připravil Lubor Černohlávek
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OBECNÍ ÚŘAD

Pondělí:   8.00–12.00 a 13.00–17.00
Úterý:      8.00–12.00 a 13.00–16.00
Středa:    8.00–12.00 a 13.00–18.00
Čtvrtek:   8.00–12.00 a 13.00–16.00
Pátek:      zavřeno

 
KNIHOVNA

Pondělí    14.00–18.00
Středa      16.00–18.00
Pátek        16.00–18.00

SBĚRNÝ DVŮR - ul. Husova

Pondělí 8.00–12.00 a 13.00–16.00
Úterý zavřeno
Středa 8.00–12.00 a 13.00–18.00 
Čtvrtek zavřeno
Pátek 8.00–12.00 a 13.00–16.00
Sobota 9.00–14.00 

Ve sběrném dvoře jsou umístěny 
kontejnery na textil.

SBĚRNÉ MÍSTO - ul. Kmochova

Středa 13.00–18.00
Sobota 9.00–12.00 a 13.00–18.00
Neděle 9.00–12.00

 
SVOZ BIOODPADU

V pátek 22.března 2024 a poté od dubna 
pravidelně každý lichý týden v pátek. 

 
OBECNÍ POLICISTA

Tomáš Váňa
Pondělí–Pátek
Mob.  +420 602 344 618

PEČOVATELSKÁ SLUŽBA BRANDÝSKO

Pondělí–Čtvrtek  8.00–12.00 a 13.00–15.00
Mob.  +420 734 261 848

SENIOR TAXI

Pondělí–Pátek    7.00–15.00   
Mob.:  +420 778 520 721, +420 606 708 213

Jízdy je nutné objednat alespoň den 
předem.

OČKOVÁNÍ DOMÁCÍCH ZVÍŘAT

Sobota 20. dubna 2024 10.00–12.00 
před Obecním úřadem Zeleneč

Zajímavá čísla
Děkujeme! Třetina z vás využila novou možnost zaplatit poplatky on-line. Věříme, že 
v příštím roce vás bude ještě víc! Rádi vás na obecním úřadě uvidíme, ale pokud 
osobně přijde během ledna několik set lidí zaplatit popelnici, psa či vodu, tak to plně 
vytíží obě referentky. Plaťte online, pomůžete nám tak zvýšit efektivitu práce na OÚ!

Pro poplatek za odpad byla využita  
on-line platba 364x, z toho:  
(Celkem cca 1050 poplatků.)

101x převodem:               263x platební karta: 

  

Pro poplatek za psa byla využita on-line platba 116x, z toho: 
(Celkem cca 300 poplatků.)

23x převodem:              93x platební karta: 

 

 
 

 

 
 
 

 
 

Zelenečští jubilanti 
Blahopřejeme všem jubilantům, kteří v lednu 
a v únoru oslavili svůj velký den a do dalších 
dnů a let přejeme hlavně hodně zdraví, elánu, 
radosti a porozumění.

Životní jubileum v lednu a únoru oslavili:

Sába Miroslav

Vaněček Jaroslav

Reslová Helena
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Víte, že…

jako senior starší  
65 let nebo handicapovaná 
osoba můžete využít službu 

Senior taxi?

Za zpáteční cestu do Brandýsa nad Labem 
nebo Jiren zaplatíte 100 Kč. Podmínkou pro 
využívání této služby je trvalé bydliště v Ze-
lenči. Objednávku je třeba učinit 24 hodin 
předem na tel. čísle 728 520 721 nebo 606 
708 213. Taxi je možné objednat i do jiných 
obcí v okolí za poplatek 15 Kč/km. Před prv-
ní objednávkou je nutné se zaregistrovat. 
Podrobnosti najdete na webových strán-
kách obce www.zelenec.cz/senior-taxi/.

Obecní policista  
má i v naší  
poklidné obci  
stále spoustu  
práce 
Pracovníkem Technických služeb byl nahlášen muž ve voze 
pohybující se v okolí sběrného dvora, který vykazoval pode-
zřelé chování. Hlídka muže zastavila v  ulici K  Feroně a byl 
proveden test na drogy s pozitivním výsledkem. Řidič z místa 
začal ujíždět, policisté ho chytili v Horních Počernicích a byl 
předán PČR. 

Další podezřelá osoba, tentokrát žena, v areálu Ferona byla 
policistům nahlášena začátkem ledna. Ověření v systému PA-
TROS bylo negativní a žena byla z místa vykázána.

Během prosince a ledna bylo vydáno více jak deset pokut 
a předvolávek, a to za přestupky, jako např. zákaz vjezdu ná-
kladních vozidel nebo špatné parkování.

Hádku mezi manželi musel na začátku ledna uklidňovat 
obecní policista, který byl na místo přivolán na podnět za-
městnankyně obecního úřadu.  

Během dohledu u ZŠ naboural vůz jednoho z obyvatel Ze-
lenče do dopravního značení zákaz vjezdu. Viník nehody byl 
identifikován a po konzultaci se starostou bude náprava zna-
čení předána pracovníkům Technických služeb. 

Další neshody mezi již zmiňovanými manželi řešil obecní po-
licista také na konci ledna, kdy měla žena údajně manžela 
vyhodit z domu. Policista situaci opět uklidnil a oba manželé 
nechtěli věc dále řešit. 

V Bezručově ulici byl na konci ledna sražen pes. Obecní poli-
cista pomohl psa odchytit a předat majiteli. 

Také Mstětice se dostali do reportu policie, a to když z místní 
čerpací stanice odjel řidič po natankování vozu bez zaplace-
ní. Po krátké pátrací akci bylo zjištěno, kdo vozidlo řídil, muž byl 
kontaktován a následující den dluh na místě uhradil.

Vzkříšení
 Vzkříšením Ježíše Krista vstoupila do tohoto světa zcela nová 
skutečnost. Je to nová moc a síla. Nepochází z možností, které 
jsou přítomny v tomto světě. Přichází cele z Boží strany. Mož-
ná proto je Kristovo zmrtvýchvstání tak obtížně pochopitelné. 
Vypovídá totiž o něčem, co neznáme a s čím nemáme žád-
nou zkušenost. Podle našich zkušeností se všichni lidé jednou 
narodí, žijí a všichni také nakonec zemřou. To je naše lidská 
perspektiva. Dál nejsme schopni jít. Lidské možnosti jsou zde 
jasně vymezeny a ohraničeny. Proto zvěst o zmrtvýchvstání 
zní tak bláznivě a neskutečně. Nebylo to nakonec vůbec jed-
noduché ani pro Ježíšovy vlastní učedníky. Když Ježíš třetího 
dne vstal, nemohli tomu zprvu uvěřit. Všechno se v nich proti 
tomu bouřilo a bránilo. To přece není možné. Asi nejznámější 
je výrok „nevěřícího“ Tomáše: „Dokud neuvidím na jeho rukou 
stopy po hřebech a dokud nevložím do nich svůj prst a svou 

ruku do rány v jeho boku, neuvěřím“. Je to typická lidská reak-
ce. Dokud neuvidím … dokud si nesáhnu.

Kdo však v sobě nalezne odvahu víry, může se vydat na ces-
tu, která je očím tohoto světa skrytá, a přitom plná naděje. 
Takovou cestu, která nekončí ani smrtí. Můžeme na ní totiž 
potkat Toho, který skrze utrpení Velkého pátku a mlčení Bílé 
soboty vstoupil do vítězství života – Neděle vzkříšení. Velké 
pátky svých životů známe velmi dobře. Ale Velikonoce jsou 
ujištěním, že ani naše Velké pátky, chvíle opuštěnosti, boles-
ti, zrady, ztrát a nakonec i smrti, nemusí mít to poslední slovo 
nad naším životem. Že existuje naděje, která je ještě mocnější. 
Ačkoli ji nemůže dát tento svět, přece tímto světem prostupuje 
už dva tisíce let. K setkání se Vzkříšeným není třeba splnit žádné 
předběžné podmínky. Stačí jen otevřít srdce.

Michal Žemlička
Církev bratrská Horní Počernice
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Mirek Kubáněk
pamětník, kameraman, sběratel, 
obyvatel Zelenče

Pan Mirek Kubáněk je zelenečský rodák 
a patriot. Narodil se 29.12.1943 do rodi-
ny sadaře Jana Kubáňka, se kterým jako 
malý chlapec, jak sám uvedl, prožil krás-
né kočovné dětství po sadech a ovoc-
ných alejích v blízkém i vzdáleném okolí 
Zelenče. Vyučil se lakýrníkem na Střed-
ním odborném učilišti v Brandýse nad 
Labem. Svoji ženu Alenu poznal také 
v Zelenči a jsou spolu téměř 60 let.

Známý je nejen v bohatém okruhu svých 
přátel a známých především jako na-
dšený amatérský filmař, který zachytil 
významné množství zelenečských udá-
lostí a sběratel veškerých zmínek o obci 
Zeleneč z dávné i méně dávné historie. 
Je pamětníkem a vypravěčem zajíma-
vých i pikantních historek z osudů a živo-
tů zelenečských občanů a jejich spolků. 
Jeho obrovská sbírka dokumentů, foto-
grafií či novinových výstřižků je úctyhod-
nou kronikou obecního dění, jejíž his-
torie výrazně přesahuje kronikářův věk. 

Nedávno oslavil kulaté výročí, a i vedení 
naší obce bylo ctí, přijít panu Kubáňkovi 
k významnému životnímu jubileu popřát 
zdraví do dalších let.

Mirku, chtěl jste se někdy ze Zelenče 
odstěhovat? Nebo žil jste v nějakém 
období svého života mimo Zeleneč?
Nikdy by mě to ani nenapadlo, ale můj 
životní start bohužel nebyl úplně jedno-
duchý. Jako malý kluk jsem onemocněl 
tuberkulózou a v období od mých 3 do 
5 let jsem byl umístěn v dětském sana-
toriu ve Cvikově. Ale byly to jediné dva 
roky, po které jsem v Zelenči nežil.

A po vašem zotavení jste tedy kočoval 
s tatínkem po ovocných sadech široké-
ho okolí?
Ano a nejen to. Byl jsem nadšený fotbali-
sta. Za Zeleneč jsem hrál za žáky, dorost 
a posléze za muže v A i B týmu. Potom 
co jsem skončil s aktivním hraním jsem 
10 let trénoval hráče od přípravky až po 
dorost. Jezdívali jsme často na fotba-
lová soustředění na chatu SK Zeleneč 
ve Vítkovicích na Benecku. Pohyb jsem 
měl moc rád. Kromě fotbalu jsem také 
chodil pravidelně cvičit do místního So-
kola. Bylo tady mnoho aktivních spolků. 

Kromě zmíněného Sokola také hasiči, 
myslivci, zahrádkáři, Červený kříž, SRPŠ, 
také třeba Rada žen, která organizovala 
Vítání občánků a jiné.

A co mládí nesportovní?
Jako 16letý mladík jsem začal hrát na 
bicí v Kapele mladých. To těleso čítalo 
8 hudebníků pod hlavičkou OB Zeleneč. 
V Zelenči byla také kapela pod vedením 
kapelníka pana Musila, která hrávala na 
čajích, Májích a také na zelenečských 
plesech, kterých bývalo za sezónu 7. Po-
pulární byly i průvody s hudbou. Kulturní 
život v obci byl tehdy velmi bohatý.

Nyní jste známý především svou bo-
hatou sbírkou archiválií, starých doku-
mentů, fotografií a také filmů. Považu-
jete se sám více za nadšeného filmaře, 
archiváře nebo kronikáře?
Já jsem především sběratel archivních 
materiálů. V Zelenči žiji celých svých 
80 let a moji předci jsou tu od roku 1835. 
Já se začal věnovat historii obce před 
zhruba 50ti lety. Za tu dobu jsem nasbí-
ral obrovské množství materiálu o naší 
obci. Mám také zajímavou sbírku otisků 
razítek a pozvánek všeho druhu.
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Jakého materiálu ve vašem archivu si 
nejvíce ceníte?
Vlastním matriky od pana Zimy saha-
jící až do roku 1750. Mám písemnos-
ti o TJ Sokol Zeleneč od pana Ešnera 
a cením si také velmi fotografií a plakátů 
obecní divadelní společnosti od pana 
Fialy. Jsem také moc rád, že jsou tu i dal-
ší historici a sběratelé poznatků a stříp-
ků zelenečské historie pánové Kudrna 
a Enc.

Jaké byly proměny Zelenče za vašeho 
života?
Zeleneč prošel za mého života znač-
nou proměnou. Silnice nebyly asfaltové, 
světla blikala ve větru. Na chodníky se 
sypal popel. Děti tenkrát byly v létě na 
hřišti, v zimě na bruslích a sáních. Dva-
krát týdně se cvičilo v tělocvičně, kde 
bylo veškeré sportovní náčiní a vybavení. 
Třikrát týdně tady hrálo kino. V obci byla 
řada obchodů třeba řeznictví, domácí 
potřeby, drogerie, potraviny, mlékárna, 
pekař, Baťa a obchod s textilem. Později 
přibyla velká samoobsluha. Jako kluci 
jsme hráli pod vedením bratra Kube-
še fotbal a těšili se na dětský karneval 
a pouť nebo posvícení.

A blízká minulost třeba uplynulý rok 
2023? Zaznamenal jste nějaké změny?
Moc se mi líbí nová nádražní budo-
va. Ona už je tedy za mého života třetí. 
A jsem opravdu moc rád za obnovení 
kapličky sv. Jana směrem na Šestajo-
vice. Je dobré, že jsou tu v Zelenči dvě 
pravidelná periodika a můžeme si tak 
pravidelně přečíst zprávy o dění v obci. 

Deskohraní 03/03/2024
 Spolek rodičů a přátel ZŠ a MŠ
Oblíbená akce ve společnosti známých 
i neznámých deskových her a hlavola-
mů. 

Obecní ples Zeleneč 09/03/2024
 Obec Zeleneč
Zelenečský ples nabídne skvělou zá-
bavu v podobě tanečního překvapení, 
bohaté tomboly a hudby která roztančí 
i zapřísáhlé netanečníky. 

Zelenečské čáry 30/04/2024 
 Obec Zeleneč
Tradiční sraz čarodějnic na obecní lou-
ce, hudba, tanec, čarodějnická vatra, 
dobré jídlo i zábava.

Běh pro zdraví a zábavu 19/05/2024 
 Spolek rodičů a přátel ZŠ a MŠ
Každoroční oblíbený závod pro všechny 
věkové kategorie.

Staročeské máje 22/05/2024 
 SK Zeleneč
Májová akce s mnohaletou tradicí, která 
je přehlídkou krásných krojů a připome-
nutím oslav jara. 

Den dětí 31/05/2024 
 Spolek rodičů a přátel ZŠ a MŠ
Letošní oslava dne dětí na téma Olym-
pijské hry se již tradičně odehraje na 
obecní louce. 

Kinematograf  22–25/08/2024 
bratří Čadíků Obec Zeleneč
Jedinečná možnost shlédnout výběrové 
české filmy od kulturně-charitativního 
projektu bratří Čadíků. 

Zelenečský piknik, 21/09/2024 
afterparty v šapitó Obec Zeleneč
Druhý ročník mimořádně vydařeného 
mini festivalu jídla a pití, opět s bohatou 
gastronomickou a hudební nabídkou.  

Cyklozávody 22/09/2024
 Spolek rodičů a přátel ZŠ a MŠ
Tradiční závody horských kol pro všech-
ny věkové kategorie.

Pohádkáč a Doputováno září 
 Spolek Kozel
Zábavný den pro děti i dospělé zakon-
čený hudebním vystoupením.

Lampionový průvod 06/11/2024
Spolek rodičů a přátel ZŠ a MŠ

Masky, strašidelná zákoutí a ještě dě-
sivější hry, v tento večer bude Zeleneč 
skutečně strašidelný.

Adventní hra prosinec 
 Spolek rodičů a přátel ZŠ a MŠ
Čekání na vánoční dárky zkrátí advent-
ní hra, na kterou se každoročně těší děti 
i dospělí. 

Rozsvícení  01/12/2024 
vánočního stromu Obec Zeleneč
Jako každý rok, také první adventní ne-
děli se v Zelenči rozsvítí vánoční strom.
 
Mikulášská nadílka 05/12/2024 
 Obec Zeleneč
Také letos vyzpovídá zlobivé a pochválí 
hodné děti Mikuláš s čertem a andělem 
u vánočního stromu. 

Adventní koledování 23/12/2024 
 Obec Zeleneč
Tradiční předvánoční setkání u koled 
a vánočního cukroví. 

Kalendář akcí v roce 2024 v Zelenči

Mám radost z akcí jako jsou Masopust, 
Staročeské Máje, které mají skoro 
100 letou tradici, Dětský den, Pohádko-
vé putování, Rozsvícení stromku a zpívá-
ní koled v Bistru. Mám také rád posezení 
na zahrádce v Zélandu. 

Těšíte se na nějaké konkrétní období 
roku 2024? Nebo máte nějaké plány 
pro tento rok?
Do roku 2024 bych si přál hlavně zdra-
ví, abych mohl srovnat vše, co jsem 
nasbíral o obci. Mám v archivu fotky, 
diáky, písemnosti a hlavně filmy. V roce 
1957 vycházel časopis Okénko do Ze-
lenče a v tom bych teď rád pokračoval. 
Chtěl bych do Okénka dávat filmy od 

zelenečských obyvatel, kteří mi je před 
30 léty nanosili, protože už si je neuměli 
přehrávat. 

Mirku, já bych Vám ráda popřála do 
celého roku pevné zdraví a veselou 
a bystrou mysl, jakou máte doposud. 
Moc Vám děkuji za rozhovor, který jste 
pro obecní zpravodaj poskytl a budu se 
těšit na naše další setkání.

Rozhovor vedla Jana Náhlovská
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stávala osada
Kaplička na okraji obce Zeleneč (ve 
směru od Šestajovic) má bohatou his-
torii. Kdysi tudy, mnohem blíže k obci 
než tomu je nyní, vedla stará císařská sil-
nice. Kolem roku 1780 zde byla založena 
osada. V obecní kronice se o této loka-
litě píše: „Zde stávala až do roku 1843 
tzv. Stará hospoda, šest domů, u kterých 
byla kovárna a pekárna. Obyvatelé pa-
třili pod správu zdejší obce, rovněž čís-
ly popisnými patřili pod Zeleneč. Dne 
25. května 1843 po půlnoci domky tyto 
všechny do gruntu vyhořely a obyvatelé 
těchto dostali náhradou od bývalé vrch-
nosti parcely ke stavbě v Malých Jirnech. 

Jedinou památkou po této osadě zbyla 
jen kaplička zasvěcená sv. Janu, o kte-
ré se klade zmínka už v roce 1714. Ob-
raz zmíněného světce tam již není. Sloh 
kapličky jest časně barokový.“

O více jak 300 let později ožívá toto 
poutní místo, na jehož stavbu byla pou-
žita část stavebního materiálu ze zbou-
raných domů u rybníka, znovu. Aby od-
kaz stavby a samotné kapličky zůstal 
zachován i pro budoucí generace, byla 
v kapličce uložena  časová schránka, 
do které vedení obce ve spolupráci se 
Základní školou Zeleneč vložilo vybrané 
předměty a dokumenty symbolizující 
dnešní dobu. Nyní jsou dokončovány 
stavební práce, poté bude třeba ještě 
realizovat vhodnou výzdobu. Lubor Černohlávek a redakce

Před 120 lety 
proběhlo 
odvodnění Mstětic
Polabská nížina, území podél řeky Labe, 
je díky kvalitní půdě a příznivým klimatic-
kým podmínkám od pradávna nejúrod-
nější oblastí české kotliny. Polabí zároveň 
proslulo již v 15. století jako krajina rybní-
ků. Jejich stavitelé využívali mimořádně 
vhodných terénních podmínek rovinaté 
krajiny bohaté na vodní toky. Součástí 
byly i zelenečské rybníky mezi Zelenčem 
a Mstěticemi. 

V okolí Mstětic na začátku 20. století 
proběhla meliorace, neboli odvodnění 
zamokřené půdy. V kronice obce Mstě-
tice se o tom píše: „Některé pozemky 
zdejšího katastru trpěly v deštivých letech 
přílišným mokrem. Povzbuzeni dobrými 

výsledky melioračních družstev smluvili 
se nájemníci zdejší obce a utvořili v roce 
1900 vodní společenstvo, jehož předse-
dou se stal Max Passer. Přípravné práce 
vykonány ještě během téhož roku a hned 
počato s vyměřováním a zkoumáním 
půdy odvodňovaných pozemků.“ 

V archivu vodního družstva jsou zmíně-
ny dvě sekce – stránecká (podle zanik-
lé obce Stránce, která sousedila s obcí 
Zápy) a čelákovická. Rozvodí mezi nimi 
tvořila cesta na Toušeň. V kronice Mstě-
tic jsou zmíněny i bývalé zelenečské 
rybníky. Ty vodou zásoboval Zelenečský 
potok, který je přítokem Labe v Toušni. 
„Stránecká sekce leží v povodí podruž-
ného údolí, jež táhne se od Zelenče 
k okresní silnici Brandýské, kteráž údolí 
to přetíná, a dále postupuje k obcím 
Stránce a Zápům, kdež spojuje se s údo-
lím svémyslicko-zápským a pod Toušení 
vchází do údolí Labského. Srážky me-
teorologické, které ve zdejší krajině činí 

průměrem 62 až 69,8 mm, odváděny 
jsou otevřeným odpadem z bývalých 
rybníků zelenečských, jenž vyúsťuje do 
mlýnského potoka v Zápech,“ uvádí 
mstětická kronika.

Kronikář se zmiňuje také o zdejších 
geologických poměrech: „Podkladem 
obou sekcí jsou slínité opuky křídové-
ho útvaru, z jichž produktů vytvořena 
kulturní vrstva těžkých jílnatých zemin. 
Tyto v sekci stránecké ve spodinách 
i železitými usazeninami prostoupeny 
jsou, čímž velmi nepropustné jíly stávají 
se ještě nepropustnějšími. Dle podstaty 
půd dlužno označiti pozemky ty za velmi 
dobré, jež pouze následkem zmokření 
a tudíž i studenosti nedovolují vykořistění 
své hodnoty, což odstraněno bude od-
vodněním a tím vzniklým řádným odvě-
tráním půdy.“ Meliorace v okolí Mstětic 
proběhla v letech 1904 a 1905.

Lubor Černohlávek
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Na návštěvě 
u Lobkoviců
První letošní akcí Klubu senior byla ná-
vštěva Lobkovického paláce na Praž-
ském hradě, jediného soukromého 
paláce v areálu Pražského hradu, který 
vlastní rodina Lobkowicz. Lobkovicové 
zde soustředili umělecké sbírky svého 
rodu a vytvořili tak rodinné muzeum sbí-
rek, považovaných za největší a nejstarší 
soukromé umělecké sbírky v České re-
publice a jedny z nejvýznamnějších ve 
střední Evropě.

Muzeum představuje světoznámé ob-
razy, sbírku keramiky za posledních pět 
století, unikátní sbírku zbraní a brnění, 
anotované partitury mnoha světových 
skladatelů. Obsah sbírek odráží snad 
všechny aspekty kulturního, společen-
ského, politického a hospodářského 
života ve střední Evropě v průběhu ně-
kolika staletí. K vidění je na dva tisíce ex-
ponátů.

K prohlídce muzea lze využít audioprů-
vodce, my jsme si však zvolili komento-
vanou prohlídku s průvodkyní a nelitovali 
jsme. Interiéry jsme si pak mohli ještě 
individuálně doprohlédnout.

Prohlídku paláce umocňuje nádherný 
panoramatický výhled na Prahu. Může-
te si ho užít i z terasy palácové cukrárny, 
zde si můžete potěšit své chuťové po-
hárky. Krásným zážitkem byla i návštěva 
koncertu vážné hudby z děl světozná-
mých mistrů, v podáni tria klavír, viola 
a flétna. Koncerty se konají každý den 
v Koncertním sále s nádherným, původ-
ními freskami vyzdobeným, stropem. 
Krásné zážitky doplní i návštěva muzej-
ního obchůdku s exkluzivními dárkovými 
předměty inspirovanými historickými 
sbírkami. 

U Lobkoviců se opravdu cítíte jako na 
návštěvě, o návštěvníky je pečlivě po-
staráno. Potěšila nás možnost využít 
šatnu a na prohlídku si zapůjčit jedno-
duché sedačky. Můžete se tak na delší 
dobu zastavit u jednotlivých exponátů. 
Mnozí z nás si po delší době užili i pro-
cházku areálem Pražského hradu, cestu 
po zámeckých schodech či Nerudovou 
ulicí i vyhlídkovou jízdu tramvají.

Děkujeme Katce Bartošové za nabídku 
této akce, za její průvodcovství a péči. 
Děkujeme naší obci za finanční podpo-
ru. Rádi jsme se při této příležitosti opět 
společně setkali, potěšili naše smysly 
a zpříjemnili si zimní čas. Těšíme se na 
další naše, již naplánované, akce.

Libuše Ešnerová

Venkovní kluziště 
přilákalo celou 
obec
Kdo si nebyl letos v lednu zabruslit nebo 
se alespoň podívat na kluziště u fotba-
lového hřiště, jakoby snad ani nebyl. 
V polovině ledna uhodily mrazy a vede-
ní obce dostalo téměř geniální nápad! 
Pojďme nalít na basketbalové hřiště 
vodu, když zamrzne, máme venkov-
ní kluziště. A tak se stalo, že v pátek 12. 
ledna bylo otevřeno neprofesionální 
venkovní kluziště v Zelenči na ploše bas-
ketbalového hřiště v areálu SK Zeleneč, 
které na svou ledovou plochu přilákalo 
denně několik desítek nadšenců brus-
lení. Ať už krasobruslařky, nadějné ho-
kejisty, rodiče s dětmi, které na ostrých 
nožích stály poprvé, nebo kamarády, 
kteří místo posedávání nad sklenicí piva 
nebo svařáku raději vyrazili právě na klu-
ziště.

Následující dny navíc panovalo sluneč-
né, i když mrazivé počasí, které zážitek 
z bruslení ještě umocňovalo. Navíc díky 
večernímu osvětlení mohlo být kluziště 
otevřeno až do 21. hodiny, což ocenili 
pracující, kteří se sem chodili po práci 
trochu protáhnout. 

Je také třeba zmínit a zároveň poděko-
vat všem návštěvníkům za jejich ukáz-
něnost a vzájemnou ohleduplnost, bez 
které by provoz kluziště nebyl možný. Za 
zmínku rozhodně stojí i obětavost pra-
covníků technických služeb a místosta-
rosty Pavla Fajta, kteří ledovou plochu 
každý večer připravovali na další den, 
abychom si my ostatní mohli užít zimní 
venkovní zábavu. 

Skvělý, celkem jednoduchý nápad, který 
možná předčil očekávání. Tak by se dala 
popsat nejlepší zimní aktivita v naší obci. 
Kdo ví, třeba příští zimu bude i svařák, 
a to už se nám z kluziště nebude chtít 
ani domů.

Lucie Černá
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Martin Vašek
ředitel banky, obyvatel Zelenče

O bydlení v Zelenči, stavu a výhledech 
českého realitního trhu, inflaci, cenách 
stavebních prací, výši úroků, perspek-
tivách nájemního bydlení a vhodnosti 
investovat ze strany obce do obecních 
bytů jsme si povídali s odborníkem na 
slovo vzatým, Martinem Vaškem, ge-
nerálním ředitelem Hypoteční banky 
a ČSOB Stavební spořitelny. A samo-
zřejmě též občanem Zelenče. 

Obligátní otázka na úvod - jak dlouho 
žijete v Zelenči?
Už dlouho, v roce 2006 jsme koupili dům 
a v roce 2007 jsme se přistěhovali. 

Podle čeho jste si Zeleneč vybral?
Zeleneč jsem neznal, ale v jedné z prv-
ních etap výstavby od Singy bydleli moji 
dobří známí a moc se jim tu líbilo. Tak 
nám řekli, my jsme se jeli podívat, oslovi-
lo nás to a koupili jsme jednu z řadovek. 
Při rozhodování pro nás bylo podstatné 
spojení s Prahou, hlavně vlak. A taktéž 
nás oslovilo zázemí pro rodinu, fungu-
jící školka, lékaři atp. Zaujalo nás to, jak 
tehdejší starosta pan Husinec tehdy roz-
víjel vesnici. To bylo něco mimořádného. 
Další významnou věcí pro naše rozho-
dování byla ta spousta zeleně kolem 

Zelenče a např. i triangl a jeho využití na 
bruslení. 

Stojíte v čele významné hypoteční in-
stituce. Hodně se teď v médiích hovoří 
o stavu českého realitního trhu. Vět-
šina odborníků se shoduje na tom, že 
po stagnaci z posledních měsíců by 
mohlo přijít oživení, které odhadují na 
druhou polovinu tohoto roku. Souhla-
síte s tím?
To je velmi těžko soudit. Rozhodně ale 
současnou situaci nepovažuji za žád-
nou krizi. V roce 2023 po dlouhé době 
neustálého růstu cen nemovitostí do-
šlo k jejich mírné korekci. Na úrovni celé 
republiky klesly ceny bytů v průměru 
o šest procent. Špičkové nemovitosti na 
nejlepších místech si samozřejmě svou 
cenu udržely, ale např. panelákové byty 
před rekonstrukcí nebo byty s horším 
energetickým standardem klesly v prů-
měru ještě o něco více. 

S tím ale došlo k důležité změně: kupující 
si loni konečně mohli začít vybírat. Mohli 
si dovolit déle přemýšlet o své investi-
ci, nemuseli zoufale běhat a kupovat 
to první, co bylo k dispozici. Pokles cen 
nemovitostí se ale na konci roku úplně 
zastavil, což znamená, že jsme se po 
dlouhé době dostali do stavu rovnová-
hy nabídky a poptávky. S postupně kle-
sající úrokovou sazbou u hypoték si teď 
spousta lidí řekne, že není na co čekat. 

Rok 2024 tudíž vidím docela optimistic-
ky, což souvisí i s víceméně zvládnutou 
inflací, která už nebude lidi tolik znejišťo-
vat a odrazovat od investičních záměrů. 

Jaký úvěr na stavební účely? 

V nějakém vašem starším rozhovoru 
jste dával radu, jak se podle výše část-
ky, kterou si člověk potřebuje půjčit, 
rozhodovat pro různé typy úvěrů. 
Jedna věc je úroková sazba, druhá věc 
je, jak rychle jste schopen splácet úvěr. 
A třetí je dostupnost úvěrů – podmínky, 
které musí splnit ten, kdo si chce úvěr 
vzít. Pokud se pouštíte do malé rekon-
strukce v bytě nebo v malém domeč-
ku, je lepší sáhnout po spotřebitelském 
úvěru s délkou splácení 8-10 let. Tam 
nemusíte složitě dokládat každou pro-
placenou fakturu a účtenku. To se týká 
částky tak do 500-600 tisíc korun. Když 
děláte větší rekonstrukci domu do ně-
jakého milionu a půl, maximálně dvou 
milionů, je dobré zvážit nezajištěný úvěr 
ze stavebního spoření. Hlavně proto, že 
ten může být až na 25 let, takže generu-
je výrazně nižší měsíční splátky. Taky jsou 
u něj nižší úrokové sazby než u běžných 
spotřebitelských úvěrů. Ale nevýhodou 
je, že musíte dokládat investiční záměr, 
faktury za materiál a práce atd. Při po-
třebě úvěru nad 2 miliony už je lepší 
zvolit hypotéku, k jejímž podmínkám 
patří zastavení nemovitosti. Tím pádem 
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vám nabíhá náklad na ocenění nemo-
vitosti a proces čerpání úvěru je o něco 
složitější. Pro finální rozhodnutí jakou 
cestu pro financování zvolit je ale nutné 
pečlivě zvážit individuální stránku věci 
a zohlednit jednotlivá pro a proti. Proto 
je dobré každý úvěr prodiskutovat s od-
borníky. 

Nastala od 1. ledna 2024 nějaká důle-
žitá legislativní změna, která ovlivní re-
alitní trh? Nebo změna v tom, co třeba 
vyžadují banky? 
V legislativě se nic zásadního nezmě-
nilo. Z pohledu úvěrů taky nevidím žád-
nou podstatnou změnu. Snad jen to, že 
ČNB uvolnila další ze svých makroeko-
nomických opatření (DTI – podíl dluhu 
vůči příjmům) a vyhodnocení tak dělá 
každá banka dle jejích vnitřních pravi-
del. Potom je tu samozřejmě řada změn 
kolem daně z nemovitostí, především 
její skoro zdvojnásobení. Ale to není 
nic dramatického, protože se bavíme 
o řádu stokorun či jednotek tisíců, naše 
daň z nemovitosti pořád patří mezi nej-
nižší v Evropě. 

Co budoucnost nájemního bydlení. 
Kdyby měl např. někdo v Zelenči mož-
nost zrekonstruovat svůj dům a pak ho 
celý nebo část pronajímat, vyplatí se 
mu to? 
Výnos z nájmu se v lokalitách kolem 
Prahy pohybuje někde kolem 3-4 pro-
cent hrubého nájemního výnosu. Navíc 
nesete riziko, že nemovitost pronajme-

te neplatiči nebo někomu, kdo vám ho 
znehodnotí. Proti tomu máte dneska 
dobrou alternativu uložit prostředky na 
spořící účet či termínovaný vklad s úro-
kem kolem 5 % nebo do podílových 
fondů s podobným výnosem. Z hledis-
ka krátkodobé výnosnosti není nájem-
ní bydlení určitě nejlepší alternativou. 
Z hlediska dlouhodobé perspektivy ale 
nájemnímu bydlení hodně věřím. Pro 
spoustu lidí to je dobrý způsob, jak spo-
jit uložení peněz s řešením bydlení pro 
vlastní děti. 

Obecní bydlení bývá zárukou férovější-
ho chování k nájemníkům

Kromě jednotlivců jsou tu i obce. Je 
úvaha o budování obecního nájemní-
ho bydlení v Zelenči podle vás správ-
nou cestou? Ať už tedy mluvíme o in-
vestici nebo o možnost takové bydlení 

využívat pro rozšiřování komfortu ob-
čanů. 
Určitě nemám ambici v tomto někomu 
radit. Obecně mohu říci, že záleží na 
tom, jak si obec finančně stojí a jaké 
služby chce vedení obce svým obča-
nům ať již současným či budoucím po-
skytovat. Investice do obecního bydlení 
rozhodně plní sociální roli. Obecní by-
dlení bývá zárukou férovějšího chování 
vůči nájemníkům. Ve srovnání s komerč-
ním nájemním bydlením, kde se prona-
jímatelé jistí tím, že nájemcům dávají 
jen krátkodobé smlouvy, by to obecní 
mělo přinášet větší míru jistoty právě 
pro nájemce. Obce se po letech, kdy se 
nájemního bydlení vzdávaly, protože by-
tový fond byl v hrozném stavu a neměly 
prostředky na jeho rekonstrukci, pouští 
do investování. A stát je začíná podpo-
rovat. A to je podle mého názoru dobře. 

A je teď podle vás ten správný oka-
mžik, kdy by se do toho Zeleneč měl 
pustit? Má vyšší desítky milionů na 
účtech, stabilizované finance, vlastní 
několik zajímavých nemovitostí. 
Nejsem odborník na municipální výstav-
bu, mohu odpovědět pouze obecně. 
Na jednu stranu je důležité, že ceny sta-
vebních prací oproti rokům 2021 a 2022, 
kdy byla největší poptávka, poklesly. Po-
klesly i ceny stavebních materiálů. Je 
tedy určitě dobrá doba na to případně 
poptat stavební firmy. Za druhé je ale 
třeba zvážit stav připravenosti projektů 
a reflektovat i délku všech schvalova-

cích a povolovacích procesů táhnou-
cích se dlouhá léta. Pokud máme ale 
projekty připravené a je tady záměr ve-
dení obce podpořit obecní bydlení, tak 
je nyní vhodná doba se do toho pustit a 
začít, neboť vždycky v průběhu výstavby 
můžete rozhodnout, že další etapu od-
ložíte až na příznivější dobu. 

Rozhovor vedl Ladislav Mrklas

Martin Vašek (47 let) vystudoval obor Fi-
nance a vedlejší obor Ekonomika průmys-
lového podniku na VŠE. Ve skupině ČSOB 
působí již déle než 18 let a prošel tu řadu 
významných pozic. V roce 2019 se stal ge-
nerálním ředitelem ČSOB Penzijní spoři-
telny a KBC Asset Management, pobočky 
ČSOB. Od listopadu 2022 je generálním ře-
ditelem Hypoteční banky a ČSOB Staveb-
ní spořitelny. Se svou rodinou bydlí od roku 
2007 v Zelenči. 

Rok 2024 vidím docela optimisticky, na 
realitním trhu konečně panuje rovnováha

Zelenečská 
akademie
Jak naložit se 04/03/2024 
svým majetkem pro seniory  
 i širokou veřejnost
Víte, jak správně zacházet se svým ma-
jetkem, jak správně darovat, jak funguje 
dědické řízení a spousta dalšího.

CLASH:  07/03/2024 
Cesta za vítězstvím pro teenegery
Předpremiéra dokumentu o Danielu 
Bekovi.

Nástrahy internetu 11/03/2024
 pro seniory i širokou veřejnost
Přednáška o nejčastějších formách 
podvodů a nástrah virtuálního světa.

Madeira a Azorské ostrovy 20/03/2024  
klenoty Atlantiku pro širokou veřejnost
Přednáška o pobytu v cizí zemi nejen 
během covidového období.

Sousedské vztahy a spory 08/04/2024 
 pro seniory i širokou veřejnost
Jak důležité jsou dobré sousedské vzta-
hy a jak se zachovat ve chvíli, kdy nasta-
nou spory.

Divadlo, film  10/04/2024 
a principálství pro širokou veřejnost
Zážitky z divadla, filmu, moderování 
a také podnikání v kultuře v podání Hany 
a Karla Heřmánkových.

Cestování s dětmi 24/04/2024
 pro cestovatele i širokou veřejnost
Je cestování s dětmi omezující, jak vy-
brat vhodnou destinaci a na co být vždy 
připraven.

Nástrahy každodenního  24/04/2024
života  pro seniory i širokou veřejnost
Na co si dát pozor při nakupování na in-
ternetu, jak rozpoznat podvodné emaily 
a spousta dalších užitečných rad.

Jedlíci na cestách  22/05/2024
 pro cestovatele i širokou veřejnost
Cestovatelé Jarka Bouzek a Tomáš Ša-
povalov se podělí o své gastronomické 
zážitky z cest a zábavné historky ze zá-
kulisí natáčení pořadu.



16

sp
or

t, 
sp

ol
ky

Masopustní 
veselice
Ani letos nechyběla tradiční masopustní 
akce. Na rozdíl od loňského mrazu, nás 
letos čekalo téměř jarní počasí, a tak 
jsme si mohli v pohodě užívat další po-
vedené akce pro všechny, kterou jako 
vždy pořádal Spolek Kozel. 

Už v poledne se to u základní školy hem-
žilo nejrůznějšími maskami, ze kterých 
šel občas i mráz po zádech. Nutno ale 
uznat, že kreativita všech zúčastněných 
byla mimořádná. Pod maskami se ukrý-
vali nejen dospělí, ale i děti, i když těch 
bylo o poznání méně než v loňském 
roce. Čeho ale rozhodně bylo hodně, 
byla skvělá hudba od divadelní spo-
lečnosti Koňmo, která roztančila téměř 

každého vč. paní Maletínské, kterou do 
kola vyzvalo hned několik účastníků ma-
sopustu. 

Jako na každé správné společenské 
akci, ani tady nechybělo dobré jídlo 
a pití, a tak si všichni opět pochutnali na 
domácí zabíjačce, guláši, klobásách 
a jiných dobrotách. Vynikající byly i do-
mácí koláčky nebo sýry. U nás ale jasně 
zvítězily právě jitrnice a jelita!

A zatímco my jsme si užívali dobrého 
jídla a setkání s přáteli, o děti bylo posta-
ráno na zahradě základní školy, kde pro 
ně byly připraveny nejrůznější doved-
nostní hry. Co by to bylo za zelenečský 
masopust, kdyby na něm chyběl kejklíř 
Půpa? Ten i letos pro děti tvořil balónko-
vé kreace.

Následoval odpolední průvod masek, 
zpestřený soutěží jedlíků jitrnic, který 
svou energií barev a dobré nálady po-
stupně rozzářil ulice Zelenče. Poté už 
na děti čekalo divadelní představení 
a masopustní veselí se pomalu blížilo ke  
konci. 

Masopust je tedy zdárně za námi a my 
se budeme těšit zase příští rok na vidě-
nou. 

Lucie Černá

Vyběhat nebo 
prohánět?
V tomto článku bych rád navázal tam, 
kde jsme v posledním čísle zpravodaje 
skončili, a to na téma pejsků proháně-
jících zvěř po polích a loukách kolem 
Zelenče. Samozřejmě každý majitel psa 
chce pro svého parťáka nebo parťačku 
to nejlepší a nechat psa lidově řeče-
no vyběhat, má určitě pozitivní vliv na 
jeho náladu a zdraví. Je však dobré mít 
situaci po celou dobu pod kontrolou 
a nenechat psi prohánět zvěř, zejména 
tedy zajíce nebo zvěř srnčí. Pojďme se 
společně ponořit do problematiky, aby-
chom odhalili, proč tomu tak je.

Začněme u zvěře srnčí, která si vytvoři-
la adaptační mechanismus na výkyvy 
v nabídce potravy v průběhu roku. V létě, 
kdy je potravy hodně si vytváří dosta-
tečné tukové zásoby, což je základní 
předpoklad, aby přežila období zimy. 
V zimě pak přijímá potravu méně, první 
z předžaludků (bachor) zmenší svůj ob-
jem až o polovinu a poklesne i počet 
mikroorganismů, které jsou nepostra-
datelné v rámci trávení přežvýkavců. 

Celkově se tedy srnci, srny i srnčata 
přepnou do klidového režimu, spojí se 
do větších zimních tlup a snaží se šetřit 
co nejvíce energie. V případě, že ně-
který člen této skupiny spatří nebezpečí 
v podobě blížícího se psa, dá se na úprk 
a s ním i ostatní jedinci stáda. Tato čin-
nost stojí zvěř až o 200 % energie více 
než setrvání v klidovém stavu. To zna-
mená, že rychleji zpracuje vlastní tuko-
vé zásoby. Samozřejmě jedno prohnání 
zvěř nevyčerpá natolik, aby uhynula, 
ale ve chvíli, kdy se tato činnost bude 
opakovat každý den a třeba i několikrát, 
může u některých jedinců dojít k před-
časnému vyčerpání zásob, a nakonec 
i k úhynu.

U zajíců může dojít k úhynům podobně 
jako u srnčí zvěře, ale problém nastává 
v případě ohrožení predátory jako jsou 
například lišky. Zajíc může během dne 
několikrát uprchnout před psi, ale ne-
musí mít dostatek sil na skutečný boj 
o život s volně žijící dravou zvěří. Navíc 
v únoru už můžeme spatřit na polích 
honcování (rozmnožování) zajíců, které 
bývá častým plašením narušeno.

V tomto místě je důležité poukázat na 
jednu z hlavních činností myslivců, kte-

rou je přikrmování zvěře v době nouze. 
Tato činnost, kterou přímo ukládá i zá-
kon č. 449/2001 Sb. o myslivosti, je o to 
důležitější v místech s vysokým lidským 
tlakem na přírodu, kam příměstské ob-
lasti okolo Prahy bezesporu spadají. Do-
statečný přísun lehce dostupné potravy 
totiž zvěři pomáhá, aby se vyrovnala 
s nadstandardním energetickým výde-
jem, jenž je v těchto oblastech nevy-
hnutelný.

Nebezpečí nehrozí jen zvěři, ale i sa-
motným psům. Je totiž reálné narazit na 
prase divoké, kde především bachyně 
se selaty nebude mít s narušitelem nej-
menší slitování a střetnutí mívá pro psa 
velmi vážné někdy až fatální následky. 
O trochu menší hrozbou může být se-
tkání s nutrií, která však také dokáže 
způsobit závažná poranění, která se díky 
infekcím dlouho léčí a stojí nemalé fi-
nanční prostředky.

Přitom pro eliminaci těchto rizik stačí 
udělat tak málo, a to mít svého psa při 
procházce pod kontrolou. Hlavně teh-
dy, když ho chceme nechat vyběhat na 
volno. 

Michal Vlk
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a přátel ZŠ a MŠ
Spolek každoročně pořádá různé zají-
mavé akce nejen pro děti, ale také pro 
dospělé. 

Jednou z největších je letní spolkový tá-
bor, který se letos uskuteční v termínu 
24.7.-3.8.2024 v Chatové osadě Lažán-
ky na téma O poklad Narnie. Aktuálně 
zbývá ještě 10 volných míst, přihlášky 
je možné posílat na tabor@spolek-
zelenec.cz. Více informací najdete na  
www.spolekzelenec.cz.

Svaz postižených 
civilizačními  
chorobami
základní organizace Jirny,  
Šestajovice, Zeleneč

ZO SPCCH pořádá nejen pro své členy 
pravidelné výlety nejen v České republi-
ce, ale také v  okolních státech:

09/05/2024 Mělník, Česká republika 

06/06/2024 Dvůr Králové nad Labem,  
 Česká republika
15-22/06/2024 Bük, Maďarsko 

17/07/2024  Plavba lodí po Vltavě,  
 Česká republika
08/08/2024  Kudowa Zrój, Náchod,  
 Polka, Česká republika
25-31/08/2024 Spálené Poříčí,  
 Česká republika
05/09/2024 Sobotka, Česká republika 

19/09/2024 Panenský Týnec, Louny,  
 Česká republika
03–10/102024 Piešťany, Slovensko 

Omlouváme se za použití 
výřezu fotografie u článku 
“Jaro bude hodně napína-
vé” v předchozím vydání 
Zelenečského zpravodaje, 
kterou v roce 2022 zveřejnil 
Zelenečský časopis.

Tříkrálová sbírka 
v Zelenči
Naše skautské středisko “ZáZemí” už 
dlouhou řadu let spolupracuje s Azylo-
vým domem sv.Gérarda v Brandýse nad 
Labem. Každoročně proto pomáháme 
při Tříkrálové sbírce Charity ČR a v době, 
kdy jsme začali fungovat v Zelenči, jsme 
si sbírku přinesli s sebou také. Těsně po 
Novém roce je tedy možné potkat v  li-
cích skupinky skautů, mladších i star-
ších, kteří obchází domy se svěcenou 
křídou a kasičkou.

Letos ale měly být věci trochu jinak. Tři 
týdny před Vánoci vznikl nápad uspo-
řádat ke sbírce také malý koncert ve 
spolupráci se Zelenečskými muzikanty 
pod organizační taktovkou paní Kateři-
ny Soustružníkové. Při hledání vhodných 
prostor jsme oslovili pana ředitele Jiřího 
Ptáčníka z naší základní školy a bleskový 
plán začal nabírat reálné rozměry.

10. ledna jsme se sešli s hosty a rodiči 
dětí v tělocvičně školy k hodinovému 
Tříkrálovému koncertu. Kromě celé vel-
ké skupiny Muzikantů zazpívali také prv-
ňáčci a školní sboreček a skauty repre-
zentovala naše oddílová vedoucí Anna 
Čečrdlová, studentka konzervatoře. 
K dobré pohodě celé akce přispěl i sva-
řák a horký mošt, který zajistil a daroval 
pan Michal Gazdo ze spolku Kozel.

Vystoupení se dětským i dospělým hu-
debníkům moc vydařilo a společně 
jsme si užili velmi příjemný povánoční 
večer. Podle ohlasů na místě se zdá jis-
té, že šlo o “nultý ročník” a napřesrok by 
Tříkrálový koncert měl znovu přispět ke 
společenskému životu v obci. Všem za-
pojeným organizátorům a vystupujícím 
patří velké díky.

Celkem sbírka v Zelenči přinesla 11 179 
korun, více než čtvrtinu celkového vý-
těžku pro azylový dům v Brandýse. Za kli-
entky a jejich rodiny všem dárcům moc 
děkujeme! 

Charitní středisko v Brandýse n/L pro-
vozuje azylový dům pro matky s dětmi 
v nouzi, nízkoprahové centrum pro oso-
by bez domova ve Staré Boleslavi a asi-
stenční službu pečující v domácnos-
tech o nemohoucí pacienty. Je součástí 
celostátní organizace Charita ČR.

 Za skauty ze ZáZemí
 Eliška Broučková

Společný trénink
Zimní příprava fotbalistů „A“ týmu SK 
Zeleneč na druhou polovinu fotbalové 
sezóny je v plném proudu, připravují se 
nejen po herní stránce, ale pracují také 
na kondičce. A na jeden z jejich tréninků 
se k nim přidala děvčata z aerobikové-
ho klubu Fit studio D, která se nyní také 
připravují na novou sezónu. Společný 
trénink, který se neformálně domlouval 
již před koncem minulého roku přine-

sl vzájemné propojení, stmelení obou 
skupin a zpestření přípravného období. 
Zástupci obou stran ve společně slo-
žených skupinách trénovali s maximál-
ním nasazením, děvčata v porovnání 
s chlapci/muži určitě nezaostávala a při 
některých cvičeních dokonce diktova-
la tempo. Podle hlasů z obou táborů 
po tréninku se společný projekt povedl. 
A určitě by bylo vhodné podobnou akci 
zase někdy zopakovat.  

Richard Nájemník, trenér SK Zeleneč
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Naši školní 
florbalisté 
prozatím triumfují 
v ČEPS Cup
I letos se naše škola zapojila do turna-
je Čeps Cup, pořádaného na podporu 
rozvoje florbalu na základních školách. 
Vyhlašovatelem i pořadatelem projektu 
je Český florbal. Těžíme při tom hlavně 
z práce Prague Tigers, kteří kroužek flor-
balu v naší tělocvičně vedou.

Letošní ročník ukázal, že talent, odhod-
lání a houževnatost našich žáků pro-
zatím nezná hranic. Do zelenečského 
týmu se nominovalo hned 13 nadějných 
žáků z 3. až 5. tříd. Okresní kolo, kona-
né 21. listopadu 2023 ve sportovní hale 
v Nehvizdech, nabídlo napínavé sou-
boje, kde se utkaly týmy chlapců i dívek. 
Každý zápas byl opravdovým bojem 
a napětí vyvrcholilo až v posledních mi-
nutách finálového duelu, kde naši hráči 
prokázali svou sílu, získali vítězství a stali 
se tak okresními šampiony.

Toto vítězství zajistilo týmu ZŠ Zeleneč 
postup do Krajského finále Čeps Cup. 
Dne 17. ledna 2024 se naši hráči vydali 
do ZŠ Campanus v Praze 11, kde se sešli 
s ostatními vítěznými týmy z okresních 
kol. Během turnaje zelenečští prokázali 
nejen své sportovní dovednosti, ale také 
skvělou týmovou práci a disciplínu. Před 
každým zápasem probíhala důkladná 
technická a taktická příprava pod ve-

dením Adama Poznera, která se vypla-
tila, neboť tým podával vynikající výkony. 
Přehlídka gólů, na kterých se podíleli 
hráči jako Matyáš Beháň, Pavel Blumel, 
Jakub Doleži, Tadeáš Fiala, Albert Fiala, 
Jiří Filipský, Adam Gros, Václav Kroupa, 
Martin Peter, Pavel Švancar, Jan Veselý 
a Lukáš Polách, byla důkazem jejich ob-
rovského přínosu pro tým.

 
 

Díky skvělým výkonům na turnaji si tým 
ZŠ Zeleneč vybojoval postup do národ-
ního finálového turnaje, kde se již příští 
měsíc utká s dalšími špičkovými týmy 
v systému dvou skupin po čtyřech tý-
mech. Je to obrovský úspěch, na který 
jsme jako škola nesmírně hrdí a s napě-
tím držíme našim hráčům palce do ná-
rodního finále.

Mgr. Martina Myrdaczová  
zástupce ředitele

Práce na 
závěrečných 
projektech žáků 
9. tříd jsou v plném 
proudu!
V naší škole si každoročně žáci 9. tříd 
ověřují své nabyté vědomosti a schop-
nosti při vypracování závěrečné práce, 
která se skládá ze dvou částí. První částí 
je seminární práce na zvolené téma, 
kterou vypracovávají žáci v průběhu prv-
ního pololetí. Druhou částí je prezenta-
ce daného tématu před publikem, která 
vychází z vypracované seminární práce. 
Na prezentaci žáci průběžně pracují 
ve druhém pololetí.

Na konci školního roku se pak konají 
„Obhajoby závěrečných prací“, během 
nichž žáci prostřednictvím prezentace 
představí své myšlenky, názory a schop-
nost jejich interpretace před porotou. 
Účast na obhajobách je otevřena nejen 
pro žáky a pracovníky školy, ale i pro širo-
kou veřejnost.

Témata si studenti vybírají vlastní a pra-
cují na nich v průběhu celého roku. 
Hlavním cílem jejich práce je nejen 
prokázat své znalosti v dané problema-
tice, ale také pracovat s různými zdroji 
informací, stylizovat písemný projev dle 
zadaných parametrů a dodržovat sta-
novené termíny.

Seminární práce jsou hodnoceny třemi 
nezávislými známkami – z českého ja-
zyka, informatiky a odborného předmě-
tu. V rámci českého jazyka se hodnotí 
nejen pravopis, ale také plynulost a lo-

gická návaznost textu a správná formu-
lace větných celků. V oblasti informatiky 
je kladen důraz na formátování podle 
zadaných parametrů a nově i na pre-
venci plagiátorství. Z hlediska odborné-
ho předmětu se hodnotí obsah práce, 
kvalita použitých zdrojů, použitá termi-
nologie a celková spolupráce s konzul-
tantem.

Velké poděkování patří nejen našim žá-
kům za jejich dosavadní práci, ale také 
kolegům, kteří je vedli, především za 
jejich vynaložené úsilí a čas v průběhu 
první části závěrečných prací. Je skvělé, 
že i letos všichni naši žáci opět prokázali, 
že jsou schopni samostatně vytvořit se-
minární práce na velmi zajímavá téma-
ta. Těšíme se s kolegy na jejich osobité 
prezentace, které se zájmem k tématu 
vypracují.

Ing. Lucie Finková  
koordinátor projektu
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Překážková 
dráha a Vybíjená 
rozproudily závěr 
prvního pololetí
Na konci prvního pololetí se na ZŠ Zele-
neč uskutečnily dvě zábavné sportovní 
akce pořádané školním parlamentem, 
které si užili žáci všech tříd. První akcí byla 
překážková dráha pro 1.–3. třídy, která 
se konala 31. ledna. Druhou byl turnaj 
ve vybíjené pro 4.–9. třídy, který proběhl 
1. února. Obě akce byly plné soutěživos-
ti, ale také fair play a dobré nálady.

Překážková dráha se skládala z různých 
úkolů, jako bylo přelézání, plazení, flor-
balové a fotbalové dovednosti nebo 
balancování. Úkolem každého žáka 
bylo, projít dráhu co nejrychleji a záro-
veň bezchybně. Soutěžilo se v kategori-
ích nejrychlejší třída, nejrychlejší běžec/
běžkyně a největší snaživec. V kategorii 
tříd se soutěžilo o dosažení nejnižšího 
časového průměru závodníků jedné 

třídy. Všechny děti byly z akce nadšené 
a snažily se podat co nejlepší výkon. Ti 
nejlepší byli odměněni věcnými cenami 
a památečním diplomem.

Vybíjená je tradiční akce, která se na 
naší škole koná každý rok. Této akce se 
účastní žáci 4.–9. tříd. Mezi žáky i učiteli 
je turnaj velmi oblíbený a děti na něj pil-
ně trénují. Celý turnaj byl rozdělen do tří 
kategorií, kdy kategorie I. byla pro 4.–5. 
třídy, kategorie II. pro 6.–7. třídy a kate-
gorie III. pro 8.–9. třídy. Turnaj byl plný 
napětí, dramatu a emocí. Nejlepší týmy 

byly odměněny diplomem a putovním 
pohárem. A kdo ve svých kategoriích vy-
hrál? Byly to 5.A, 7.B a 9.A.

Obě akce byly velmi úspěšné a přines-
ly mnoho radosti a zábavy všem zú-
častněným. Byla to příležitost projevit 
své sportovní dovednosti, zasoutěžit si 
s ostatními, ale také si navzájem fandit 
a povzbuzovat se.

Mgr. Aleš Suchý 
koordinátor školního parlamentu

Zelenečští šesťáci 
ovládli krkonošské 
sjezdovky
Ve dnech 15. až 21. ledna 2024 se žáci 
šestých tříd vydali na lyžařský kurz do 
malebného prostředí Pece pod Sněž-
kou, která je ideálním českým lyžařským 
střediskem. Podmínky pro lyžování byly 
naprosto perfektní, dostatek sněhu, slu-
nečné počasí a příjemné teploty vytvořili 
úžasnou zimní atmosféru. 

Odjezd proběhl v pondělí ráno, kdy 
všichni nasedli do autobusu a vyrazili 
směrem k horským vrcholům Krkonoš. 
Po příjezdu se kurz ubytoval v chatě 
Salomon, která je strategicky umístěna 

v blízkosti sjezdovek a lanovek, nabíze-
jících nekonečné možnosti lyžařských 
radovánek.

Hlavním programem kurzu bylo samo-
zřejmě lyžování. Vyjma jednoho dne se 
každé dopoledne a odpoledne žáci roz-
dělili do skupin podle své lyžařské úrov-
ně a s nadšením se vydali do zdokona-
lování svých dovedností pod odborným 
vedením lyžařských instruktorů z řad na-
šich učitelů tělesné výchovy.

Sjezdovky v okolí nabízely různé úrovně 
náročnosti, což poskytovalo jak začá-
tečníkům, tak pokročilým lyžařům do-
statek výzev a zábavy. Lyžování přinášelo 
radost a posilovalo jak fyzickou, tak psy-
chickou kondici účastníků. Na poslední 
lyžařský den bylo naplánováno maškar-
ní lyžování. Lyžaři se vydali na sjezdovky 

v kostýmech a maskách, které si připra-
vili, a dodali tak lyžování nový rozměr. 
Společně si užili spoustu smíchu a neza-
pomenutelné okamžiky. Tato netradiční 
aktivita jim přinesla neopakovatelnou 
atmosféru a vzpomínky, které je budou 
provázet ještě dlouho po návratu domů.

Kromě samotného lyžování byli žáci za-
pojeni i do dalších aktivit. Jednou z nich 
byla inspirativní přednáška od zkušené-
ho člena horské služby, který se věnoval 
tématům bezpečnosti, první pomo-
ci a záchraně v horách. Další zážitek 
přinesla půldenní horská turistika po 
hřebenech Krkonoš, během níž si žáci 
užili sněhové radovánky, krásné výhle-
dy a občerstvovací zastávku na jedné 
z krkonošských bud. Večerní hodiny pak 
patřily společenským hrám, soutěžím 
a kvízům v útulné atmosféře chaty.

Po skvěle stráveném týdnu se v nedě-
li všichni žáci se svými vzpomínkami 
a nově nabytými zkušenostmi vydali zpět 
do Zelenče. Všichni účastníci zhodnotili 
lyžařský kurz jako nezapomenutelný zá-
žitek a prohlásili, že by se do podobného 
dobrodružství rádi pustili znovu. Nejenže 
získali nové lyžařské dovednosti, ale také 
si rozšířili okruh kamarádů, prohloubili 
vztahy se spolužáky a objevili krásy pří-
rody.

Mgr. Nikola Suchá 
třídní učitelka 6.A
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Burza  5. duben
2024

R E G I S T R A C E  P R O D E J C Ů  P R O B Í H Á  D O  3 . 4 . 2 0 2 4  Č I  D O  N A P L N Ě N Í  K A P A C I T Y  

Jarní a letní oblečení / knihy/ hračky
/sport pro 0-15 let + novinka prodej
dámského oblečení bot a kabelek
KDE:  nově v KOMUNITNÍM PROSTORU , ul. Školní 3,  ZELENEČ

  KDY: BURZA pátek, 5.4. od 15:30-18:30                                  
PŘÍJEM ZBOŽÍ: čtvrtek, 4. 4. od 17:30-18:30   

VÝDEJ NEPRODANÉHO: pátek,  5.4. od 19:00-19:30

P O D M Í N K Y  P R O D E J E

-  V Y  P Ř I N E S E T E ,  M Y  P R O D Á M E    
-  V Ě C I  K  P R O D E J I  V  M A X .  P O Č T U  8 0  K S  N A  P R O D E J C E
P Ř I J Í M Á M E  Č I S T É ,  V  D O B R É M  S T A V U  A  ŘÁ D N Ě  O Z N A Č E N É
-  Z A  Z P R O S T Ř E D K O V Á N Í  P R O D E J E  B U D E  Z  C E N Y  Z B O Ž Í
O D E Č T E N A  P R O V I Z E  2 0 % ,  K T E R Á  B U D E  P O U Ž I T A  N A  D Í L N I Č K Y
P R O  D Ě T I  N E B O  N Á K L A D Y  S P O J E N É  S  D O P O L E D N Í M  K L U B E M
-  N E V Y Z V E D N U T É  V Ě C I  B U D O U  V ĚN O V Á N Y  N A  C H A R I T U  A
N E B U D E  M O ŽN É  J E  V Y M Á H A T  Z P Ě T

Kontakt 
maminkynamdvzelenci@gmail.com nebo QR kód,

 info na: 776 807 271 

Skupina Maminky na MD v Zelenči 
Událost Jarmí a letní burza v Zelenči 2024 

N O V I N K A  2 0 2 4  -  P O P R V É  N A  Z K O U Š K U  -  C H C E T E  S I
N A J Í T  Z A J Í  M A V Ý  K O U S E K  N A  S E B E  Z A  H U B I Č K U ?  P R O D E J
D Í V Č Í H O  A  D Á M S K É H O  O B L E Č E N Í ,  K A B E L E K  A  B O T  Z A
P A U Š Á L N Í  C E N U  2 5 , - K Č .  P Ř I JĎ T E  S E  P O D Í V A T  N A  N A Š I
B U R Z U  D O  N O V É  S E K C E  D Í V K Y  A  Ž E N .  P R O D E J  B U D E  P R O
O M E Z E N Ý  P O Č E T  Z Á J E M CŮ  -  V I Z .  P O D M Í N K Y  P R O D E J E .

Podrobné informace pro zájemce o prodej ke stažení 
https://1url.cz/@burzajaro2024

Váš realitní partner pro Zeleneč,  
Šestajovice, Čelákovice 

a široké okolí

Nejsme standardní realitní kancelář –  
svým klientům přinášíme exkluzivní osobní 

přístup a prémiový servis, díky kterému 
realitní obchod není stres, ale procházka 

růžovým sadem.

PRÉMIOVÉ SLUŽBY

Home staging  |  Profesionální foto a video 
3D půdorys  |  Vlastní inzertní web 

Cílená propagace na sociálních sítích
Profesionální právní servis  |  Finanční služby

www.realityzelenec.cz       777 005 255
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Masopustní kvíz 
Období před příchodem jara vévodí masopust. Původně 
pohanský zvyk si křesťané upravili do současné podoby. Vy si 
teď můžete vyzkoušet, co o masopustním období a zvycích 
vlastně víte. 

1. Kdy začíná a čím končí masopustní období?
a. Začíná popeleční středou a končí škaredou středou. 
b. Začíná na Tři krále a končí škaredou středou. 
c. Začíná na Tři krále a končí popeleční středou. 
d. Začíná popeleční středou a končí zeleným čtvrtkem.

2. Kolik týdnů před Velikonocemi končí masopustní období?  
a. pět
b. šest
c. sedm
d. osm

3. Která trojice masek nepatří k masopustnímu průvodu?
a. Medvěd, kominík, policajt
b. Cikánka, bába s nůší, ras
c. Turek, klibna, šašek
d. Čert, Mikuláš, anděl

4. Proč se na konci masopustu pohřbívá či pochovává basa?  
a. Protože basa je symbolem hříchu.
b. Z důvodu, že basa tvrdí muziku.
c. Protože kapely až do Velikonoc hrají bez basy. 
d. Na znamení, že až do Velikonoc končí období veselí, bálů 

a plesů. 

5.  K masopustnímu veselí patří spousta tradičního a dobrého jídla. 
Která trojice pokrmů k masopustu patří nejvíce?  

a. Smažené koblihy, pečený bůček a jitrnice. 
b. Bábovka, hovězí guláš a slanina.   
c. Posvícenské koláče, husa s knedlíkem a zelí. 
d. Vánočka, houbový kuba a černá omáčka.  

 
6. Který spolek obnovil tradici masopustu v Zelenči? 

a. Kozel
b. SK Zeleneč
c. Zelňačka
d. Sdružení rodičů a přátel ZŠ a MŠ

5–6 správných odpovědí: Je vidět, že jste vymetl(a) nejeden 
masopustní průvod a zábavu. Budeme rádi, když nám 
o svých zážitcích něco napíšete.     

3–4 správné odpovědi: O masopustním období leccos víte. 
A odteď budete vědět ještě více.     

0–2 správné odpovědi: Vězte, že masopust opravdu může 
být hezkou příležitostí se potkat. A to i u nás v Zelenči. Tak 
napřesrok na viděnou. 

Správné odpovědi: 1) c); 2) b); 3) d); 4) d); 5) a); 6) a.
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Jak správně třídit 
odpad
Tipů a rad, jak správně třídit odpad je 
nespočet. My jsme pro vás ve spolupráci 
s pracovníky technických služeb sepsali 
ty nejběžnější. Právě zaměstnanci tech-
nických služeb jsou ti, kteří tříděný od-
pad sváží a dále s ním pracují.

VELKOOBJEMOVÝ ODPAD 

Papírové krabice rozložte a poskládejte. 
Pokud jsou velké, odvezte je do sběrné-
ho dvora. Do sběrného dvora odvezte 
také ostatní objemný odpad, který se 
nevejde do pytlů. Ani volně položené 
věci před dům nepatří.

ZBYTKY JÍDEL V OBALECH

Okousané okraje od pizzy nenechávejte 
v krabicích, ale vyhoďte do bioodpadu. 
Ani mastná krabice není vhodná k recy-
klaci a patří do černé popelnice.

Zbytky majonézy a jídel v polystyreno-
vých obalech vysypte, vyškrábejte nebo 
setřete třeba kuchyňskou papírovou 
utěrkou. 

PET LAHVE, PLECHOVKY A TETRAPACK 

Vždy obsah pečlivě vylijte a nádobu 
sešlápněte, vejde se tak více obalů do 
pytlů a technické služby nebudou vozit 
“vzduch”.

Pytle připravte na odvoz až budou napl-
něné alespoň z části. Dva obaly z plastu 
ve velkém pytli nebo jedna sklenice od 
okurek položená na chodníku, svoz jen 
prodlužuje a není efektivní. Pytle patří na 
viditelné místo, když je umístíte za auto, 
může dojít k přehlédnutí. Zkuste se nad 
tím zamyslet, když tříděný odpad na od-
voz připravujete. 

Tříděný odpad bude odvezen pouze 
v pytlích k tomu určených nebo podob-
ných, nepoužívejte papírové tašky ani 
jiné nádoby.

Prosíme, myslete na to, že odpad sváží 
a dotřiďují lidé jako vy. Když každý z nás 
udělá trochu práce navíc při třídění, 
velmi to pomůže těm, kteří s odpadem 
dále pracují. A to je fér. Děkujeme.

Proč netřídíme odpad u hřbitova? 

V minulosti byly u hřbitova umístěny ná-
doby na tříděný odpad. Bohužel vždy 
byl odpad naházen různě bez třídě-
ní. Proto zatím o této možnosti znovu  
neuvažujeme.

Petra Moravečková  
a tým pracovníků technických služeb
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Vážení…
Znáte ten vzrušující pocit (někteří asi ano), 
když se dobře daří a 2+KK vám začne být 
malé a vy se rozhodněte přestěhovat na 
venkov v příznivé dojezdové vzdálenos-
ti Prahy. Stavba nového domu je pracná 
a ani na ni nemáte jak fyzicky, tak finančně, 
a proto se zhlédnete v třicet let staré nemo-
vitosti s velkou zahradou, plnou vzrostlých 
stromů, zahradním domkem a pergolou. 
Za svůj malý bílý reklamní vůz zapřáhnu pří-
věsný vozík, naložím svůj majetek a hurá do 
vysněné chaloupky. Pod pergolou si otevřu 
lahváče a začínám si představovat svůj vel-
ký nový život ve vysněném pohodovém do-

mečku. Avšak již večerní vánek ke mně za-
vane nepříjemný pach z grilování od mého 
západního souseda, ale řeknu si, nejsem 
nelida, jednou to přečkám a jdu spát. Před 
raním kuropěním mne vyruší děsivé zvuky, 
co se to proboha děje? To nic, to jen sou-
sedův kohout dává vědět, kdo je na souse-
dovic severním dvorku pánem. Sice mne to 
brzké vstávání netěší, ale kávu na balkoně 
si slastně vychutnávám. V tom však mlask 
a na čele mi přistává něco měkkého, no 
proletěl holub hřivnáč, to se mi v bytečku 
nestalo. Nedělní ráno je slunečné a paprs-
ky přímo vybízejí k procházce po blízkém 
okolí. Vybalím nové sportovní botky Adi-
das a hurá do okolní příznivé zeleně, jenže 
ouha, po pár metrech dostávám smyk po 

psím exkrementu, a co čert nechtěl, pa-
dám na čmeláka pasoucího se na travní 
květeně, jehož přirozenou obranou je za-
bodnuté žihadlo do hýždě, no to jsem si ne-
zasloužil, je moje první myšlenka. Ráno se 
nevydařilo, později to bude jistě příznivější. 
Vychutnám si nedělní oběd, natáhnu se na 
své vysněné zahrádce a pohroužím se do 
krásných myšlenek, z kterých mne vytrhne 
decimují zvuk sousedovy motorové sekač-
ky, přicházející z jižní strany. Už máte v hla-
vě jasno - tři nepřátelští sousedé, doufám, 
že alespoň ten východní bude jiná sorta. 
První víkend končí a následující pracovní 
týden bude zase nabitý, být společníkem 
ve čtyřech firmách je náročné. První pon-
dělní ráno je trochu neobvyklé, nikde žádná 

Redakce Zelenečského zpravodaje je ze zákona povinna publikovat příspěvky všech zastupitelů obce.  
Redakce neodpovídá za tyto příspěvky a nezasahuje do nich obsahově ani redakčně.

Jak na bioodpad
Do bioodpadu PATŘÍ
•  zbytky ovoce a zeleniny, slupky 
•  čajové sáčky, kávové sedliny včetně papírových filtrů
•  papírová plata na vejce
•  tráva, plevel, drny se zeminou
•  květiny (bez celofánu, šňůrky a květináče)
•  košťály a celé rostliny, zbytky rostlin, odpadlé listy
•  listí, větve
•  piliny, hobliny, kůra, štěpka
•  seno, sláma
•  vychladlý popel ze spalování dřeva

 
Do bioodpadu NEPATŘÍ 
• maso, masové omáčky, vývary, kosti, kůže
• mléčné výrobky
• vejce, včetně skořápek 
• skořápky z ořechů, pecky z ovoce
• zbytky z kuchyní rostlinného původu, které obsahují suroviny 

živočišného původu (pokrmy z masa, z vajec a mléka)
• jedlé tuky a oleje
• zvířecí trus, moč, podestýlky s exkrementy
• peří, chlupy, vlasy
• uhynulá zvířata
• obalové materiály z bioplastu
• papírové kapesníky, vlhčené ubrousky
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tramvaj, jak jsem zvyklý, ale vlastnictví au-
tomobilu mne přenese do kanceláře v prv-
ním podzemním podlaží činžovního domu. 
Lehce po páté vybíhám k svému reklamní-
mu vozítku a hurá do chaloupky. Pracovní 
týden stereotypně skončil, ale víkend si 
užiju lenošením a prozkoumáním svého 
„ranče“.  Začnu tedy u zahradního domku, 
kde mne přivítá můj nový jižní soused slo-
vy: „Zdravím sousede, nechcete si laskavě 
posekat tu svoji zahradu? Za vašeho před-
chůdce byl trávník krásně a pravidelně stři-
žený a já se nehodlám dívat, jak od vás na 
mou zahradu poletuje květ z pampelišky 
a zaplevelí mi anglický trávník.“ No takové-
to přivítání jsem si vskutku nepředstavoval 
a píšu si do deníčku velké mínus u toho 
jižního chytrolína, budu mu říkat Gringo. 
Jdu si oddychnout do pergoly na západní 
straně, čoud nikde, bude klídek. Není. Ten 
šílenec (nazval jsem ho Ringo) spouští cir-
kulárku a začíná řezat polena pro svůj gril. 
Po třech hodinách stálého řezání ztrácím 
nervy a jdu si to s ním vyříkat. Nevyříkám, 
trefil mne polínkem dřív, než jsem stačil říct 
„nechcete se na to vykašlat, je víkend?“  
Do deníčku přibývá mínus i na straně zá-
padní. Nedělní ráno (ve čtyři) začíná skoro 
již standardně, zas ten strašný kohout. Ne-
váhám, natahuji tepláky Adidas a vyrážím 
na sever. Hned při vstupu na usedlost, dá-
-li se to tak nazvat, mne vítá vzrostlý muž 
severského typu (v hlavě mi utkví jméno 
Norbert) slovy: „Sousede, chcete mlíko 
nebo vajíčka?“ „Nechci,“ říkám nesměle, 
„ale chtěl bych vašeho kohouta do polívky, 
aby mne ráno nebudil.“ Reakce byla ne-
čekaná a rychlá. Zásah vajíčkem na mém 
čele byl přesný, doprovázen slovy: „jseš na 
venkově, drbane“. Třetí černá tečka v de-
níčku je jasná i u Norberta. Vracím se na 
svůj ranč a začínám obcházet svou no-
vou třicetiletou chaloupku a uvědomuji, že 
to asi nebude taková idylka, jakou jsem si 
naivně představoval. Každý týden posekat 
zahradu, tu a tam prostřihnout keře, vyčistit 
dlažbu okolo chaloupky, občas natřít per-
golu i zahradní domek, vyčistit okapy, pro-
mazat panty na oknech i dveřích, zajistit 
revizi komínu a proboha na podzim uklidit 
listí z těch hrozných stromů. Ne, listí uklízet 
nebudu, stromy porazím a rozřežu, vyčou-
dím na oplátku západního souseda, skvělá 
myšlenka. Klimatická změna mi přijde také 
dobrá, alespoň nemusím v zimě odhrnovat 
tu bílou břečku, nedej bože posypat pří-
stupové cesty.  Deníček je skoro popsaný, 
ale to nejhorší mne teprve čeká. MUSÍM TO 
UDĚLAT. Utřu si orosené čelo a zamířím na 
nepoznaný východ svého ranče, kde snad 
najdu spřízněnou duši. Nesměle vycházím 
východní brankou a v němém úžasu ji spat-
řím. Spanilá východní víla mne vítá vlídný-

mi slovy a úsměvem: „Sousede, dobře jste 
koupil, ta chalupa má svou skvělou historii 
a měla před vámi dobrého správce.“ Na 
poslední stránce do deníčku přibývá první 
velké plus s poznámkou „moje východní 
sousedka Petronela“.

Pokračování příště Jiří Skřivan, v reakci na 
příspěvek Pavla Fajta z prosince 2023

Inventura  
- zavřeno
Takto se asi většina z nás poprvé setkala 
s inventurou, a to když byl v dobách minu-
lých na zavřených dveřích obchodů ná-
pis INVENTURA - ZAVŘENO. To už je pryč. 
V dnešní době již není ke zjišťování aktuál-
ního stavu zásob potřeba obchod zavírat. 
Například inventura zásob v obchodech se 
provádí za provozu, pokladní hotovost se 
přepočítává někde denně, někde kvartálně 
a většinou jednou za rok si kontrolujeme, 
že nám energetická společnost odečet-
la všechny zaplacené zálohy. I to je totiž 
vlastně inventura, protože ta se dá jedno-
duše popsat jako zjišťování stavu majetku, 
závazků a pohledávek k určitému datu. 
Kdo chce mít účetnictví či rodinné finance 
v pořádku, inventuru provádí. Tak se pozná 
řádný hospodář. Chce vědět, kolik čeho 
má, kdo mu dluží nebo komu dluží on. 

Tušili jsme, že v minulých letech byla inven-
tura majetku, závazků a pohledávek obce 
jen formalita. Potvrdilo se to v okamžiku, 
kdy nám, členům inventarizační komise, 
byl na konci roku 2022 předložen k podpisu 
šanon inventarizačních soupisů bez jedi-
né známky ověřování stavů. Jednomyslně 
jsme toto odmítli podepsat s tím, že pro-
vedeme skutečnou a pečlivou inventuru až 
k 31.12.2023. Ve velikosti naší obce s neo-
věřenými zůstatky účtů za minulé období 
není možné provést tak obsáhlou inventuru 
za dva měsíce (od voleb do konce roku). 
Audit z krajského úřadu měl sice připomín-
ky, ale nakonec byl náš návrh akceptován. 

A začal maraton – nářadí, stroje, vybave-
ní v technických službách, nábytek a další 
majetek na úřadě a v obou školách, vy-
bavení školní kuchyně, venkovní mobiliář 
a samozřejmě i sáhodlouhý seznam ne-
movitostí ve vlastnictví obce, především 
pozemků. Porovnání položek v účetnictví 
s realitou potvrdilo naše obavy, pořádná in-
ventura neproběhla roky! Takže jsme z evi-
dence vyřazovali nábytek, počítače, téměř 
už historické sekačky, sporáky, myčky, ale 
i starý náklaďák Avia, několik prodaných 

pozemků, kancelářskou budovu ve Feroně, 
všechny stavby v lištárně a drážní domek, 
který stával naproti čekárně, celkem za té-
měř 20 mil. Kč. Něco se také našlo, třeba  
nákladní auto Iveco (jak je možné, že na 
to nikdo nepřišel, když auto bylo koupené 
už v r.2016??) a rovněž několik pozemků, 
celkem za 2 mil. Kč. Dost mě překvapilo, že 
k některým demolicím došlo už před více 
než 15 lety. 

Za sebe bych chtěla poděkovat všem, kteří 
na inventuře pracovali a vytrvali v pečlivosti 
až do konce. Jejich úsilí ocenil i právě pro-
bíhající audit krajského úřadu za rok 2023.

Hana Urbánková
Předsedkyně Finančního výboru

Doprava 
a bezpečnost  
- to je naše téma
Začátek nového roku je ten správný 
čas k zamyšlení se nad prací výboru 
pro dopravu a technickou infrastruk-
turu v uplynulém roce. Sešli jsme se 
celkem sedmkrát a na vedení obce 
jsme poslali 40 doporučení a návrhů 
na zlepšení dopravní a bezpečností 
situace v obci.

Za všechny bych rád vypíchnul zejmé-
na stanovení priorit a úkolů pro obecní 
policii, zřízení tangenciální linky číslo 
408, návrhy na nové chodníky či stez-
ky. Otevřeli jsme také otázku legali-
zace parkování v obytných zónách 
(vyznačení parkovacích stání), kde 
nyní probíhá zpracovávání pasportu 
komunikací, po němž bude následo-
vat pořízení generelu parkovaní v celé 
obci.

Oceňuji dobrou spolupráci a aktivní 
přístup všech členů výboru bez ohledu 
na jejich „politickou“ příslušnost. Spo-
juje nás společný zájem o co nejlepší 
a efektivní řešení. Diskuse jsou velmi 
věcné a orientované na dosažení op-
timálního návrhu. Věřím, že výsledky 
práce výboru výrazně přispějí ke zlep-
šení dopravní situace v obci a spoko-
jenosti obyvatel Zelenče.Poděkování 
patří také těm, kteří nám posílají pod-
nětné návrhy. 

Michal Červencl
předseda výboru pro dopravu  

a technickou infrastrukturu
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ZELENEČSKÝ  
ZPRAVODAJ

Ročník 2, 1/ 2024 (vychází 6 x do roka: březen, duben, červen, srpen, říjen, prosinec)
Periodický tisk územního samosprávného celku. Náklad 1200 ks.
Uzávěrka pro inzerci i články (včetně pozvánek) je vždy k 10. dni měsíce, kdy zpravodaj  vychází, 
do 12.00 hod. Veškerá inzerce se podává formou emailu (viz níže) nebo přes datovou schrán-
ku zqhaskc.

REGISTRACE: pod číslem MK ČR E 24458 
EDITOR: Lucie Černá; kontakt: lucie.cerna@zelenec.cz 
TECHNICKÁ REDAKCE A GRAFICKÁ ÚPRAVA: chaba.design
Není-li uvedeno jinak, fotografie pořídila redakce nebo byly poskytnuty autory.  
REDAKČNÍ RADA: Ladislav Mrklas, David Novák, Petra Feřtrová, Lubor Černohlávek 

PŘÍJEM ČLÁNKŮ A INZERCE:   
e-maily: zpravodaj@zelenec.cz / inzerce@zelenec.cz.  
Články odeslané po uzávěrce nebudou přijaty do tištěného zpravodaje. Za obsahovou a 
stylistickou správnost příspěvků ručí autor. Příspěvky nemusí odrážet názor redakce. Autorská 
práva vyhrazena. Přetisk pouze se souhlasem vydavatele. Redakce si vyhrazuje právo příspěvky 
krátit. Nevyžádané příspěvky a fotografie se nevracejí. Fotografie použité ve zpravodaji jsou 
zveřejněné se souhlasem jejich majitele.

TISK: Zdeněk Král, Tiskárna Daniel s.r.o., Bellova 124, 109 00 Praha 10

VYDAVATEL: 

Obec Zeleneč
Kasalova 467
250 91 Zeleneč
IČO: 00241041

 

NEPRODEJNÉ

Inzerujte  
v Zelenečském 
zpravodaji

a zviditelněte 
svou firmu

• zpravodaj vychází v nákladu 1 200 výtisků
• zveřejněn je také v online verzi na webových stránkách obce
• vybírat můžete z několika formátů
• možnost propojení inzerce přes oficiální Facebook profil obce

redakce@zelenec.cz

formát

1/8  (90,1 x 65,1 mm)

1/8 (podval)  (184,6 x 33,6 mm)

1/4  (90,1 x 134,4 mm)

1/2  (184,6 x 134,4 mm)

1/1  (184,6 x 273 mm)

zadní strana  (210 x 193,2 mm)

řádková inzerce

vkládaná inzerce

cena

    450 Kč

450 Kč    

900 Kč

1 800 Kč 

3 600 Kč

4 500 Kč

100 Kč

2,50 Kč/Ks


